
Proletari din tonte țările, uniți-vl ! Telegrama tovarășului Gh. Gheorghiu-Dej 
adresată președintelui Adunării Generale a O. N. U.

In ziua de 22 septembrie ac., președintele Consiliului de Mi
niștri al Republicii Populare Romîne, Gh. Gheorghiu-Dej, va tri
mis președintelui Adunării Generale a Organizației Națiunilor 
Unite, Jose ?>lasa, o telegramă cu următorul conținut :

Cu ocazia începerii lucrărilor celei de a 10-a sesiuni a Adunării 
Generale a Organizației Națiunilor Unite, vă rog șă transmiteți 
Adunării Generale urările guvernului R.P.R. ca actuala sesiune să 
aducă o contribuție importantă la destinderea relațiilor interna
ționale, la întărirea păcii și securității și la dezvoltarea relațiilor 
de colaborare pașnică între toate popoarele lumii. ’

In legătură cu aceasta, guverrjul romin consideră că, în intere
sul dezvoltării colaborării internaționale, este n«esar ca Aduna
rea Generală să rezolve In mod favorabil cdrtrea îndreptățită de 
admitere ca membru al Organizației Națiunilor Uni r a Republicii 
Populare Romîne, care prin întreaga sa politică contribuie în med 
activ la întărirea păcii internaționale.

Primiți vă rog, domnule Președinte, asigurarea deosebitei mele 
considcratiuni.

GHEORGHE GHEORGHIU DEJ 
Președintei Consiliului de Miniștri 

al Republicii Populare Romîne
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Folosirea prefabricatelor
• în construcții

Mlădițele noului apar la început sfioase, 
stinghere. Așa a fost și cu prefabricatele 
în construcții. Cîteva notițe informative a* 
nunțau timid, în primii ani ai cincinalului, 
încercările de a confecționa și folosi pre
fabricate. La începutul anului trecut, zia
rele publicau deja destul de multe amă
nunte cu privire la realizările obținute în 
cursul anului 1953, la faptul că mari con
strucții industriale din Orașul Stalin, 
jCîmpia Turzii, Medgidia, au fost termina
te în jumătate din timpul prevăzut, dato
rită folosirii prefabricatelor. Tot în acest 
ian au început să fie folosite prefabricate 
și în construcțiile de locuințe, la acoperi
șuri de hale industriale și la primul pod 
de șosea, realizat din beton precomprimat. 
i Invățînd din experiența constructorilor 
feovietici, constructorii din țara noastră 
Oeagă tot mai mult, în activitatea de zi cu 
zi, eforturile pentru reducerea duratei 
jefectuării construcțiilor, pentru economi
sirea de material lemnos și pentru tre- 
'cerea de la caracterul sezonier al muncii 
Oor la unul permanent, de introducerea pe 
6cară tot mai largă a prefabricatelor. In 
itimp ce în anul 1953, de pildă, abia 17 la 
sută din totalul volumului de beton armat 
turnat era reprezentat de piese prefabri
cate, în prezent la unele construcții indus
triale această proporție a crescut pînă la 
aproape jumătatea volumului total.

Avantajele folosirii prefabricatelor sînt 
evidente. Se economisesc o serie de 
materiale și îndeosebi cherestea (pînă la 
80%), deoarece sînt eliminate schelele și 
eșafodajele, se înlocuiește munca manuală 
cu cea mecanizată, se permanentizează 
cadrele (care capătă o anumită speciali
zare), permanentizîndu-se totodată și 
lucrările, care pot fi efectuate și iarna.

Date fiind toate aceste avantaje, parti
dul și guvernul încurajează dezvoltarea 
industrializării construcțiilor, acordînd 
tot mai însemnate fonduri de investiții în 
acest scop. Aceasta creează cadrelor din 
sectorul construcțiilor sarcini de deosebi
tă răspundere.

Atelierele de prefabricate trebuie să 
'devină adevărate uzine, temeinic organi
zate, cu un proces de fabricație de înalt 
nivel tehnologic, cu prefabricate tipizate, 
■de bună calitate și mai ales cu un preț de 
cost din ce în ce mai scăzut. Cu toate pro
gresele realizate, mai sînt cazuri în care 
unele ateliere — cum ar fi de pildă „Pro
gresul" dm București — dau unele pre
fabricate calitativ necorespunzătoare, fapt 
ce creează serioase neajunsuri construc
torilor.

O problemă de mare însemnătate este 
și cea a pregătirii cadrelor specializate de 
montori și manipulatori de prefabricate și 
în această privință școlile de calificare de 
pe lîngă întreprinderile Ministerului Con
strucțiilor trebuie să țină „pasul cu vre
mea", nerămînînd niciodată în urma uni
tăților producătoare de prefabricate.

Este limpede totodată că, paralel cu

Insămînțarea griului de toamnă 
a început aproape în toată țara

Insămînțarea grtuiui de toamnă a început 
aproape în toate regiunile țării.- Regiunile 
Galați. Constanța, București și Craiova au 
însămînțat pînă acum cele mai mari supra
fețe. In toamna acestui an suprafața culti
vată cu grîu și secară va crește cu 300.000 
de hectare față de anul 1954.

Pentru a se obține o recoltă sporită de 
grîu în anul viitor s-au luat din timp o serie 
de măsuri. Astfel, au fost raionate 6 soiuri 
de grîu care asigură sporuri de recoltă de 
cel puțin 20 la sută față de culturile obiș
nuite. Pentru a se însămînța numai semințe 
recunoscuie s-a asigurat schimbul de cereale 

Dorința popoarelor de a trăi în pace unele cu celelalte, de a se cunoaște 
reciproc, de a înmulți între ele legăturile prietenești, își găsește nenumărate forme 
de manifestare. Una din cele mai caracteristice este astăzi schimbul de turiști 
care se intensifică neîncetat.

In clișeu : Un grup de scoțieni și italieni, petreeîndu-și vacanța în cadrul 
minunat al Predealu’ui.

Foto : AGERPRES

producția prefabricatelor și pregătirea 
cadrelor care să le mînuiască cu compe
tență, este necesar să se pună la dispozi
ția acestor cadre mecanismele trebuitoare, 
mijloacele de transport, cele de ridicat, 
etc. întreprinderile din cadrul Ministeru
lui Industriei Metalurgice și Construc
țiilor de Mașini au posibilitatea și datoria 
de a produce și furniza asemenea meca
nisme.

Folosirea prefabricatelor are vaste po
sibilități de viitor, dar este în același timp 
o problemă cu multe aspecte care cer, 
fiecare, o atenție continuă.

Trebuie să intre îrt obișnuința cotidiană 
a fiecărui proiectant stabilirea detaliilor 
din cadrul proiectelor ce Ie execută, pe 
baza folosirii prefabricatelor Construc
torii, la rîndul lor, trebuie să privească 
în spirit critic proiectele ce le primesc, 
analizîndu-le temeinic și solicitînd revi
zuirea lor atunci cînd proiectanții au tre
cut cu vederea necesitatea folosirii prefa
bricatelor. Este inadmisibil și trebuie 
combătute atitudini ca cele manifestate 
de unii tovarăși de la I.P.RO.C.H.LM. 
care se preocupă în măsură încă insufi
cientă de introducerea, în cadrul proiecte
lor ce le întocmesc, a indicațiilor de folo
sire a prefabricatelor.

Atît în industrie cît și în agricultură, 
la construcțiile de blocuri și locuințe, pre
fabricatele pot constitui elemente de bază 
a grăbirii ritmului construcțiilor ca și al 
realizării unor însemnate economii de 
lemn, ciment, fier, etc.

Rezultatele obținute de Ministerul Ener
giei Electrice și Industriei Electrotehnice 
la liniile de transport, de Ministerul 
Căilor Ferate la construirea unor ateliere 
și mai ales de Ministerul Industriei Ali
mentare, determină ca numeroase între
prinderi beneficiare să solicite unităților 
Ministerului Construcțiilor folosirea pre
fabricatelor la lucrările pe care le execută- 
Iată de ce sînt cu atît mai de neînțeles 
atitudini, ca cea manifestată de condu
cerea Ministerului Gospodăriei Comunale 
și Industriei Locale, care folosește în prea 
mică măsură prefabricatele la întreprinde
rile în subordine. O asemenea atitudine 
nu duce decît la încetinirea ritmului și 
scumpirea prețului de cost al construcții
lor.

Viitorul aparține tehnicii moderne, iar 
în construcții una dintre laturile tehnolo
giei avansate este exprimată de folosirea 
prefabricatelor. Este datoria lucrătorilor 
din construcții de a folosi rațional, chib
zuit, prefabricatele, de a acorda o atenție 
deosebită la recepționarea lor — refuzînd 
cele calitativ necorespunzătoare — la în
cărcarea și descărcarea lor din vagoane, 
la manipularea și montarea lor. Prin 
exercitarea unei exigențe înalte, construc
torii ce folosesc prefabricate vor da lu
crări trainice și estetice în timpul cel mai 
scurt și vor economisi patriei însemnate 
cantități de lemn, ciment și fier.

necorespunzătoare pentru sămînță, cu 
semințe de soi — din fondul centralizat al 
statului. In toamna aceasta, cresc suprafețele 
însămînțate cu mașinile, precum și cantită
țile de îngrășăminte naturale și chimice apli
cate la această cultură.

In comune au fost organizate centre de 
condiționare și tratare a semințelor, iar labo
ratoarele regionale pentru controlul semințe
lor au început din timp verificarea semințelor 
ce vor fi folosite de către gospodăriile agri
cole de stat și gospodăriile agricole colective.

(Agerpres)
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P Noi mașini j 
J și utilaje romîneștij

In întreprinderile constructoare de mașini 
din regiunea Galați se produc noi mașini și 
utilaje. Colectivul Șantierului naval din Ga
lați de piidă, a construit pentru prima dală, 
remorchere de port și radă de 900 CP, com
plet sudate. Mașinile principale și căldările 
remorcherelor sînt proiectate și fabricate în 
țară. Pentru îmbunătățirea procesului teh
nologic, reducerea manoperei și creșterea 
calității s-a trecut la construirea suprastruc
turii șlepurilor de 1.000 tone din tablă on
dulată. De asemenea, au început să se con
struiască rezervoare de 30.000 litri pentru 
păstrarea combustibilului în S.M.T.-uri, 
tuburi pentru irigații etc.

Printre cele mai noi mașini și utilaje con
struite de muncitorii uzinelor metalurgice 
„Progresul" din Brăila sînt valțurile pentru 
măcinat, prese vacuum și moara chiliana de 
10 m.c., instalații noi, care funcționează am 
tomat, pentru industria ceramică. Tot aici 
se mai lucrează prese de brichetat turba și 
altele.

-->•*’ ★

TIMIȘOARA. — înzestrarea cu utilaje și 
mașini de înaltă tehnicitate, creșterea cali
ficării profesionale a muncitorilor, precum și 
folosirea unei ample documentații tehnice 
sovietice, din țările de democrație populară 
și din țara noastră fac ca în numeroase în
treprinderi metalurgice din Timișoara să se 
realizeze noi tipuri de mașini și utilaje de 
calitate superioară.

Colectivul secției de mașini agricole din 
cadrul uzinelor „Tehnometal", de pildă, 
lucrează intens la terminarea prototipului 
unui selector universal și al unei mașini de 
tratat semințe, acționate electric, care vor 
reduce simțitor timpul de lucru pentru a- 
ceste operații.

La Industria Metalurgică Bănățeană, se 
produc în serie imotopompe de incendiu, auto- 
pompe cisterne pe șasiuri ,,Skoda", nume
roase accesorii pentru pompieri și piese de 
schimb pentru agricultură. De asemenea 
aici s-a început construirea, pentru prima 
dată în țara noastră, a diferite tipuri de 
injectoare pentru apă și aburi. Astfel este 
în curs de terminare prototipul injectorului 
de aburi pentru locomoiive. Tot aici s-a tre
cut la fabricarea injectoarelor de apă și aburi 
USZ 10 din fontă în loc de bronz, economi- 
sindu-se la fiecare injector 40 kg. de bronz.

Marca fabricii „Electromotor" este și ea 
imprimată pe tot mai multe produse. Pe 
lîngă motoarele electrice, ventilatoarele de 
mină, radiatoare parabolice, reșouri electrice 
etc., s.a început producția de perne electrice, 
iar în curînd se va începe fabricația primelor 
aspiratoare electrice de praf. ;

★
ORAȘUL STALIN. — Mergînd pe calea 

introducerii tehnicii noi, pentru mecanizarea 
unor procese de producție la fabric.-yea pie
selor pentru autocamioane, colectivul secto
rului sculărie de la uzinele „Steagul Roșu" 
din Orașul Stalin a construit în uzină 2 ma
șini automate de filetat prin rulare.

Cu această mașină se pot executa în 8 
cr-> 4.000—4.500 șuruburi de calitate supe
rioară. față de 400 cîte se executau cu ma
șina simplă de filetat. Totodată, cu ajutorul 
noii mașini se fac însemnate economii de 
scule. Dacă o filieră rezista numai la file- 
tarea a 1.500 de șuruburi, neputîndu-se 
recondiționa, astăzi rola de la noua mașină 
rezistă la 25.000—30.000 de șuruburi. In 
același timp, rola se poate recondiționa de 
2—3 ori. Mașina automată de filetat prin 
rulare este deservită de un singur om.

(Agerpres)

★

Inovatorii uzinei
La uzinele „Gh. Dimitov" din Arad se 

desfășoară o muncă intensă pentru sporirea 
acumulărilor peste plan. De cînd a pornit 
această acțiune în fiecare secție și sector 
se constată mai multă preocupare pentru 
folosirea judicioasă a materiei prime, redu
cerea prețului de cost și creșterea produc
tivității muncii. Și dacă s-au obținut reali
zări frumoase în această direcție, inovatorii 
uzinei au partea lor de contribuție. Anul a- 
cesta muncitorii și tehnicienii din întreprin
dere au depus la cabinetul 'tehnic 129 pro
puneri de inovații și raționalizări.

Vitrina inovatorilor

La intrarea în curtea fabricii se poate 
vedea o vitrină frumos aranjată. Intr-o 
parte sînt expuse diferite obiecte în minia
tură. Alături au fost aranjate diferite piese 
și scule care au fost confecționate din nou 
sau transformate pe baza inovațiilor reali
zate în întreprindere.

însemnările scurte care însoțesc obiec
tele expuse, arată că oamenii se preocupă 
dte perfecționarea procesului tehnologic și re
ducerea prețului de cost. Iuliu Benjamin a 
propus ca aerifatoarele de la vagoanele de 
clasă să se confecționeze din tablă de oțel 
și nu din aluminium cum se făceau înainte. 
Propunerea lui s-a dovedit bună și prin 
punerea ei în practică se realizează econo
mii în valoare de 27.633 lei. Un grup de 
muncitori și tehnicieni au analizat condițiile 
care există pentru extinderea experienței so
vietice în producție. In urma cercetărilor fă
cute, ei au propus ca în locul cuzineților 
care se făceau din bronz, să se confecțio
neze cuzineți de oțel, matrițați cu capsule 
de bronz. In felul acesta se economisesc im
portante cantități de bronz iar pentru fa
brică rezultă economii in valoare de 440.778 
lei.

O raționalizare Importanță
Cînd s-a făcut pentru prima oară propu

nerea, multora nu le venea s-o ia în serios.
— Las-o încolo de uscătorie. Sînt nece

sare în primul rînd inovații și raționalizări 
în secțiile de bază. Dar loan Megyeș, șeful 
secției uscătorie, electricianul Gheorghe To- 
muța și referentul tehnic Lazăr Paulman — 
că despre ei e vorba — au chibzuit bine cînd 
au făcut propunerea. înainte, la uscătoria 
de material lemnos a fabricii, se irosea în 
zadar mult curent electric. Ei au cercetat

UN AGREGAT PENTRU INDUSTRIA CHIMICĂ

In atelierul de montaj mecanică grea din secția construcții metalice a uzine
lor „23 August" d n Capitală este pe terminate o nouă instalație construită pen
tru prima oară în țară. Este vorba de autoclava de mecanizare destinată industriei 
chimice pentru vulcanizarea anvelopelor de mașini auto și tractoare.

Autoclava ere o putere de presiune de 650 tone și lucrează la o presiune de 
regim de 200 atmosfere. Proiectanții și cei care o execută au fost îndeaproape 
ajutați de literatura tehnică sovietică pe care au studiat-o.

In clișeu : Ajustorii montatori Ion Andreianu și Ion Surghie execută ultimele 
lucrări la carcasa autoclavei. Foto: MIHAI POPESCU

Bogății puse în valoare
Cercetările întreprinse în ultimii ani de 

colective de specialiști au dus la descoperi
rea unor bogate zăcăminte de lignit aflat în 
straturi la adîncimi mici. Pentru punerea în 
valoare a acestor bogății — neglijate în tre
cut — întreprinderea de stat pentru explorări 
miniere (I.S.E.M.) a efectuat într-un timp re
cord importante lucrări de explorare a carie
relor situate în apropierea localităților Rovi- 
nari și Vărghiș,

In vederea îheeperii extracției de lignit, la 
Rovinari au fost amenajate terase (trepte 
largi), s-a construit o cale ferată normală în

Sondele „gemene"
BACĂU. — In Moldova s-a terminat re

cent săpatul sondelor 922 șf 926, primele 
sonde forate în același timp, de o singură 
brigadă, cu o singură turlă și o singură in
stalație de foraj.

Metoda de forare simultană a două son
de — adaptată după documentația sovietică 
de comuniștii Serghie Mânu, directorul Tres- 
tului I foraj-M’oinești, și Nicolae Secăreanu, 
directorul Oficiului de construcții și mon
taje din cadrul aceluiași trest — prezintă o 
mare însemnătate economică.' La săparea ce
lor două sonde „gemene" s-a obținut o eco
nomie de 1.633.475 lei — rezultată dintr-o 

contribuie la sporirea acumulărilor
cauzele și după ce au găsit unde-i baiul s-au 
adresat cabinetului tehnic.

— Dacă noi vom trece de la conectarea 
electromotoarelor în triunghi lat la conecta
rea în stea econonrsim mii de kilovați cu
rent electric — explică loan Megyeș. Cei
lalți i-au susținut punctul său de vedere 
și pînă la urmă propunerea lor a fost accep
tată. Prin trecerea la noul sistem de conec
tare —. în stea — se economisesc anual 
peste 50.000 kw. energie electrică. O rațio
nalizare despre care se spunea că nu pre
zintă mare importanță aduce uzinei economii 
în valoare de 9.900 lei. In plus mulți s-au 
convins că în orice secție de producție, ino
vațiile ,și raționalizările sînt necesare și fo
lositoare.

Maistrul de la forje

— Nu-1 cunoașteți... ? Apăi să vă spun eu. 
Unul de statură mijlocie, cu privirea priete
noasă, care nu stă mult la un loc. Acum e 
aci, peste cîteva minute dincolo...

De la responsabilul cabinetului tehnic am 
aflat că maistrul loan Frunzău de la forje 
e un om muncitor și cu multă inițiativă. 
L-am găsit tare ocupat. Se apropiase de un 
băiețandru și îi explica ceva făcînd semne cu 
miinile.

Maistrul vorbește cu fiecare pe îndelete și 
nu se sgîrcește la sfaturi. Iar cînd e la 
treabă, nu se lasă cu una cu două Anul 
trecut maistrul loan Frunzău a făcut opt 
inovații care s-au aplicat în producție. Nu 
de mult el a propus să se folosească deșeu- 
rile de metal pentru confecționarea unor 
piese necesare la vagoane. Astfel, din rămă
șițele de tablă de 6 mm. care rezultă de la 
confecționarea pieselor denumite console 
se confecționează diferite piese pentru va
goanele acoperite de 25 tone. Prin folosirea 
rămășițelor de. metal care înainte erau soco
tite deșeuri, se economisesc peste 3.000 kg. 
metal. Și maistrul Frunzău de la forjă 
continuă să caute. Nu degeaba e socotit ca 
unul dintre cei mai buni inovatori ai uzi
nei.

Supărarea responsabilului
Petre Rosenberg, responsabilul comitetului 

tehnic, e un om foarte vesel. Nu e chip să-l 
vezi supărat; de fiecare dată cînd vorbește 
știe să presare discuțiile cu snoave. De data

lungime de 18 km. și s-au executat vaste lu
crări de dezvelire a straturilor de lignit. Pri
mele încercări pentru extracția lignitului au 
fost încununate de succes. Atît la lucrări’e 
pregătitoare, cît și la extracția propriu zisă, 
se folosesc mijloace mecanice: escavatoare 
puternice și buldozere de fabricație sovietică, 
autocamioane etc. La încărcarea lignitului 
în vagoane sînt- utilizate de asemenea esca
vatoare și benzi transportoare; Cu multă in
tensitate se lucrează și la cariera de la Văr
ghiș unde exploatarea lignitului a fost înce
pută parțial. (Agerpres) 

însemnată reducere a prețului de cost pe 
metru forat.

Un merit deosebit revine brigăzii condusă 
de Melinte Drugea și Ștefan Pătrașcu care 
au forat sondele „gemene". Insușlndu-și cu 
pricepere și entuziasm noul procedeu tehno
logic, membrii brigăzii au realizat o produc
tivitate a muncii de aproape 3 ori mai mare 
decît media obținută de brigăzile celor două 
sonde de pe aceeași structură geologică ter- 
minînd forarea cu 57 zile mai devreme. Pen
tru această economie de timp, brigada a fost 
recompensată cu un premiu de 101.570 lei.

(Agerpres)

asta deasupra ochelarilor, pe fruntea lată, 
parcă se adunaseră mai mult ca de obicei 
cutele celor peste 40 de ani. Părea mai 
scump la vorbă.

— Avem în fabrică oameni pricepuți și 
harnici și multe lucruri bune s-or face, dar...

A continuat apoi cu mai multă hotărire în 
glas :

— Sînt încă și multe greutăți... La noi au 
venit propuneri de inovații încă cu doi ani 
în urmă care nu sînt rezolvate pină acum. 
Asta pentru că nu avem un atelier de pro
totipuri. Problema asta se discută de cîțiva 
ani dar nu s-a ajuns, la o rezolvare.

Responsabilul. cabinetului tehnic are 
dreptate. Acțiunea inovațiilor de la uzinele 
de vagoane „Gh. Dimitrov" este stinjenită 
in multe cazuri de faptul că propunerile de 
inovații nu pot fi aplicate imediat deoarece 
lipsește un atelier de prototipuri. Conducerea 
uzinei cunoaște această problemă și tot așa 
de bine știe cît e de necesar acest atelier, 
dar n-a găsit pînă acum o încăpere cores
punzătoare. Problema atelierului de proto
tipuri poate și trebuie să fie rezolvată cît 
mai curînd deoarece acest atelier ar contri
bui mult la rezolvarea propunerilor de ino
vații și la bunul mers al producției. b

Participări la concurs

Printre inovatorii uzinelor „Gh. Dimitrov" 
se numără și Iosif Nagy, maistru la sec
ția mecanică, Andor Molnar și alții. Cînd 
intri în vorbă cu ei despre felul cum lucrea
ză îți răspund cu multă hotărîre:

— Participăm la concursul pe țară al 
inovatorilor și oamenii doresc cu orice preț 
ca în cadrul acestui concurs să obțină re
zultate din cele mai bune. In acest scop ca
binetul tehnic a lansat 49 de teme pentru 
inovații iar muncitorii și tehnicienii le-au 
studiat și au lăcut propune;'. Prin aplicarea 
în practică a inovațiilor, în luna august s-au 
făcut economii de muncă și materiale în va
loare de 134.480 lei. Prin inovațiile lor, de 
la începutul anului muncitorii și tehnicienii 
uzinelor „Gh. Dimitrov" din Arad au contri
buit la sporirea acumulărilor peste plan cu 
suma de 692.154 lei. Și bătălia continuă.

I. COJOCARU
' Corespondentul „Romlniei libere" 

in regiunea Arad

Manifestări cn prilejul Lunii 
Prieteniei romîno-sovietice

Luna Prieteniei romîno-sovietice — care 
are loc între 7 octombrie și 7 noiembrie — 
a devenit tradițională poporului romin. Cu 
acest prilej oamenii muncii din țara noastră 
își manifestă dragostea adîncă pentrți mare, 
le popor sovietic.

Iată cîteva din acțiunile cultural-polltice 
de masă ce se vor organiza în cadrul Lunii 
Prieteniei romîno-sovietice dip acest an : în. 
tre 9—16 octombrie va avea loc „Săptă- 
mîna popularizării noilor cuceriri ale științei 
sovietice" ; între 20—30 octombrie „Decada 
cîntecului și dansului popular rus și sovie
tic" ; între 22—29 octombrie „Săptămîna 
cărții și presei sovietice" ; între 25—30 oc
tombrie „Zilele medicale sovietice", iar în
tre 27 octombrie — 2 noiembrie „Săptămî
na pedagogiei sovietice".

La 27 octombrie se va aniversa 100 de 
ani de ia nașterea lui I.V. Miciurin, iar la 
29 octombrie se va sărbători „Ziua Comso- 
molului sovietic".

20 milioane lei 
acumulări peste plan

CRAIOVA. — Muncitorii, inginerii și teh
nicienii din întreprinderile regiunii Craiova 
desfășoară larg întrecerea socialistă pentru 
sporirea acumulărilor. Pînă acum, întreprin
derile din aceasită regiune au depus la 
B.R.P.R., în contul acumulărilor date peste 
plan, mai mult de 20 milioane lei. Numai 
Atelierele C.F.R. Turnu Severin au virat 
Băncii de Stat, acumulări socialiste în va
loare de aproape 2.000.000 lei. Sume însem
nate au virat și întreprinderile „Electropu- 
tere", „7 Noiembrie" din Craiova, și fabrica 
de confecții „Tudor Vladimirescu" din Tg. 
Jiu. (Agerpres)

Lectoriul S.R.S.C.
Anul acesta, prin luna ianuarie, la Biblio

teca Universității din București, a luat ființă 
lectoriul Societății pentru Răspîndirea Știin
ței și Culturii. O sală spațioasă, cu șase sute 
de locuri, adăpostește de trei și chiar de 
patru ori pe săptămînă, sute de oameni ai 

^muncii, care vin să asculte o conferință, să 
’urmărească explicațiile șl demonstrațiile 

practice ale vorbitorilor.
Oameni de știință, academicieni, scriitori, 

artiști, profesori, conducători din aparatul 
nostru de stat, au expus și expun aici pro
bleme legate de viața internă și internațio
nală, probleme de economie, artă, știință, 
cultură, etc.

Din luna ianuarie și pînă în prezent lec
toriul S R.S.C. a organizat 125 de conferințe 
la care au luat parte zeci de mii de oameni 
ai muncii.

Descoperiri arheologice 
in regiunea Constanta

CONSTANȚA. — Ținutul Dobrogel are un 
vechi și bogat trecut istoric. In întreaga re
giune se găsesc numeroase monumente isto
rice cum sînt cetățile Histria, Adamclisi, 
F.nisala, Ulmetum, Karasium sau Ibida. 
Aceste vechi monumente sînt cercetate de 
expediții conduse de arheologi cunoscuți care 
completează cu noi amănunle istoria patriei 
noastre.

In comuna Cernavodă, expediția condusă 
de prof. univ. Dumitru Berciu a descoperit o 
veche așezare din perioada neolitică. Aci au 
fost găsite topoare de silex șlefuit și diverse 
obiecte de ceramică. La săpăturile făcute la 
Capidava. expediția condusă de prof. univ. 
Grigore Florescu a descoperit așezări .prefeu- 
dale din secolele IX—XI, de unde a dezgro
pat monete bizantine și obiecte de ceramică. 
In orașul Constanța au fost dezgropate de 
curînd mai multe obiecte de origină romană 
printre care o urnă cinerară și un interesant 
mozaic. Un mare șantier arheologic se află 
la cetatea Histria, condus de acad. prof. Emil 
Condurachi.

Obiectele găsite de arheologi îmbogățesc 
colecțiile Muzeului național de antichități din 
București și ale Muzeului regional din Con
stanța.

Lucrări noi ale scriitorilor 
din Regiunea Autonomă 

Maghiară
TG. MUREȘ. — Membrii filialei din Tg. 

Mureș a Uniunii Scriitorilor din R.P.R. pre
gătesc noi lucrări literare. Scriitorul Kovăcs 
Gyorgy laureat al Premiului de Stat și 
Hajdu Gyozo, redactor șef al revistei literare 
„Igaz Szo“ scriu în colaborare note de drum 
de la cel de al V-lea Festival Mondial al 
Tineretului și Studenților de la Varșovia.

In curînd va apare și culegerea de nuvele 
a scriitorului Gagyi Laszlo sub titlul „Păs
trăvii de la Ilva". Filiala Editurii de stat 
pentru literatură și artă are sub tipar ro
manul istoric al aceluiași scriitor intitulat 
„Jurămîntul locotenentului". Spre sfîrșitul 
.anului. Editura, tineretului va publica o cule
gere de legende intitulată „Cei doi frați".

Poetul Hajdu Zoltan, laureat al Premiului 
.de Stat, care a publicat recent volumul de 
poezii „Stele pe Mureș" a prezentat filialei 
Editurii de stat pentru literatură și artă un 
nou volum de poezii.

Scriitorul Papp Ferencz lucrează în pre
zent la un roman despre viața pionierilor 
care va apare în „Editura tineretului".

900 titluri, 14 milioane 
exemplare

De curînd, Editpra agro-silvică de stat a 
împlinit doi ani de activitate. In acest 
timp editura a publicat 800 de titluri în 
peste 10.000.000 de exemplare.

In prezent. Editura agro-silvică de stat 
pregătește 24 de titluri într-un tiraj de 
peste 500.000 exemplare pentru cursurile în- 
vățămîntului agro-zootehnic de masă. Aceste 
titluri vor apare într-un mare tiraj și în 
limbile minorităților naționale. Pentru cursu. 
rile agro-zootehnice trienale vor fi editate 
titluri într-un tiraj de 18.500 de exemplare. 
Paralel cu acestea. Editura acordă o aten
ție sporită celor două colecții „Biblioteca a- 
gricolă" și „Din experiența fruntașilor în 
agricultură".

Pînă la sfîrșitul anului. Editura agro
silvică de stat va ajunge la 900 de titluri 
într-un tiraj de peste 14.000.000 de exem
plare. (Agerpres)
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Pentru recoltarea la timp și păstrarea
de floarea-soarelui,

în bune conditiuni a recoltei 
cartofi și sfeclă de zahăr

Recoltarea floarei-soarelui
Strînsul recoltei de floarea-soarelui a 

început in majoritatea regiunilor încă de 
la începutul aceste: lu>ni. Trebuie însă gră
bită recoltarea acestei culturi pentru a 
lăsa locul liber lucrărilor de pregătire a 
terenurilor în vederea însămînțărllor. In 
acest scop plantele de floarea-soarelui se 
taie de jos cu capitole cu tot. se trans
portă în gospodărie, așezîndu-se în glugi 
pentru uscarea completă Pe terenul ast
fel liberat, se trece imediat la arături1? 
de însămintare a cerealelor de toamnă 
Cînd capitolele s-au uscat, se face treie

Recoltarea și păstrarea porumbului
In anul acesta, din cauza timpului 

ploios și rece, cele mai multe culturi de 
porumb sini întârziate în vegetație. De 
aceea, trebuie să avem o deosebită grijă 
ia recoltarea. înmagazinarea si păstrarea 
porumbului peste iarnă ca să putem pre' 
tntimpina stricăciuni și pagube. In special 
va fi nevoie să dăm mai multă atenție 
porumbilor tîrzii din varietățile ..dinte de 
cai" a căror vegetație se prelungește mai 
mult în toamnă

In mod obișnuit porumbul se consideră 
copt cînd frunzele de la baza tulpinii s-au 
uscat și pănușele, adică foile ce imbracă 
șt uietii. s-au îngălbenit. Dacă desfacem 
pănușele vedem că boabele sînt întărite, 
ca au căpătat culoarea specifică soiului și 
că sînt lucioase. Atunci porumbul este 
bun de cules. Dacă mai vedem ici colo 
anumite plante cu tulpinete și chiar par
te din frunze verzi, plante care au răsă
rit mai tîrziu sau din anumite cauze 6-au 
dezvoltat mai încet nu trebuie să ne o- 
prim de la începerea culesului

Gospodarul bun se îngrijește în primul 
rind de săimînta necesară pentru anul 
viitor La porumb această operațiune se 
face prin a'egerea din lan înainte de re
coltare a celor mai bune plante. Dacă 
n.i am făcut mai din vreme această ale
gere atunci o facem acum înainte de cu
lesul porumbului. De pe parcelele cu po
rumbul cel mai bun din gospodărie, par
cele care au fost mai ferite de încrucișări 
cu polen străin de la porumburlle veci
ne. se culeg știuletii de la plantele cele 
mai frumoase, mai bine dezvoltate și mai* 
sănătoase Alegem șfiuletele cel mai mare, 
cu vîrful îmbrăcat cu foi. de pe plantele 
care au rod bun și cel puțin doi știuleti 
bine dezvoltat: Știuletii aleși se duc în 
gospodărie și se desfac de pănuși. Aces 
tea se înoadă la vîrf la cîte doi știuleti 
pentru ca astfel să se poată atîrna pen
tru păstrare pînă în primăvară. In gos
podărie se face o a doua alegere păstrîn- 
du-se știuletii cu boabe sănătoase, cu rîn
durile drepte, cu vîrfurile bine acoperite 
cu boabe, cu o formă cilindrică și cores
punzători soiului pe căre-1 cultivăm. Știu- 
ltfii aleși se atîrnă pe culmi, sfori sa-u 
sîrme Întinse în magazii sau poduri, a- 
vînduase grijă ca ei să fie feriți de ume
zeală, de ger șl de dăunători

După ce am ales porumbul de sămîn- 
tă se trece la recoltarea propriu zisă 
Fată de conditiunile acestui an. plantele 
verzi se vor recolta prin tăiere cu secera 
ș. vor fi folosite fie la siloz fie furajate 
d!rec-t pentru hrana animalelor. Restul 
plantelor de porumb după cum se obiș
nuiește în multe regiuni din tară, se vor 
recolta cu știuleti cu tot, se vor lega în 
6r.opi, se vor transporta în gospodărie și 
vor fi așezați în picioare sub șopruri, 
strași-ni, pomi sau în glugi ferite de ploi 
ș: umezeală. Recoltarea plantelor cu to
tul. spre deosebire de cea separată (mai 
întil știuletii și după aceea cocenii) este 
o metodă bună deoarece în felul acesta 
crninul se eliberează mai repede, se poa- 
V' pregăti terenul și tnsămînța fa timp 
griul de toamnă. Pe de altă parte tulpi
nile și știuletii recoltați în felul acesta se 
ma: usucă între timp Apoi la adăpost, 
sub șoproane. știuletii se rup de pe tul
pini se curăță de foi. Știuleti: necopti sau 
incomplet dezvoltați cu boabe puține sau 
atacat' de tăciune se aiuncă într-o grăma
dă separată urmîrrd a fi folosiți la fura
jarea animalelor

Dacă nu am făcut alegerea din lan a 
porumbului de săm-tntă. atunci alegem a- 
cum la curățatul de foi, știuletii cores
punzători pentru sămîn-tă dună cum s-a 
arătat mai sus

Se mai poate recolta porumbul cule 
gîndu-se știuletii de pe tulpini direct în 
cimp si odată cu aceasta si cocenii Apoi 
știuletii sînt aduși în gospodării, așezați 
sub șoproane sau în grămezi acoperite 
contra ploilor. Se face tot așa curățatul

Recoltarea și uscarea bumbacului
Cultura bumbacului în tara noastră a 

avut mult de suferit în acest an de pe 
urma condițiilor climatice neprielnice 
Ploile și temperaturile scăzute din pri
măvară au făcut să întlrzie însămîntarea 
bumbacului, sau în multe locuri să se 
facă o reînsămîntare: ploile, din timpul 
verii, lumina solară Insuficientă și vremea 
răcoroasă au provocat o lungire a perioa
de d? vegetație la bumbac cu 20—25 zile 
In anii normali bumbacul începe să-și des
chidă capsulele la sfîrșitul lunii august, 
în timp ce anul acesta, capsulele se vor 
deschide. în majoritatea regiunilor culti
vatoare de bumbac, tn a treia decadă a 
lunii septembrie sau chiar și mai tîrziu. 
cînd. de obicei- încep ploile și tempera
turile scăzute de toamnă.

Această situație va putea aduce marf 
neajunsuri recoltării, uscării și transpor
tării bumbacului. Ploaia decolorează fi
bra. poate trînti bumbacul brut de pe plan
tă. îl poate murdări și împreună cu tem
peratura scăzută poate provoca înrăutăți 
rea calității seminței. 

ratul lor cu batoza de porumb, sau cu cea 
de cereale; la. aceasta din urmă micșo- 
rîndu-se turația tobei, astfel ca să nu se 
sfărime semințele. Dacă recoltăm separat 
capitolele, prin tăiere, ele Se duc la gos
podărie avînd grijă de a întinde prelate 
sau cergi pe fundul carelor pentru a în
lătura pierderile. După ce am tăiat capi
tolele. urmează imediat recoltarea tulpi- 
nelor care se taie cit mai de jos. ca să 
nu răimînă cioturi care pot să împiedice 
mașinile la semănatul cerealelo- de 
toamnă 

de foi alegîndu-se separat știuletii de să- 
rpîntă după cum s-a mai arătat. De ase
menea se strmg separat pentru păstrare, 
știuletii indicați iar cei neco.pti cu boabe 
puține, atacați de boli se dau la vite. In 
unele regiuni, șiiuletii se culeg direct 
fără foi din lan însă această practică nu 
este deloc indicată pentru a.nul acesta.

La recoltarea porumbului trebuie să a 
vem grijă ca cocenii să fie tăiați cît mai 
de jos deoarece altfel viermele numit și 
sfredelitorul porumbului va rămîne in res
turile de tulpini pe cîmp, se va în
mulți mai departe și poate aduce pagube 
culturilor din anii viitori.

Din culturile de porumb semănate pen
tru producere de sămînță hibridă se vor 
reooita separat rîndurile mamă care au 
fost castrate prin ruperea spicelor cu fio 
rile mascu-l-e. De pe aceste rînduri vom re
colta știuletii care au fost fecundați cu 
polen de l-a rîndurile tată eclme. Se va 
face o alegere a știuletiloi sănătoși bine 
capti care peste iarnă se vor păstra se
parat, feriți de umezeală, ger și șoareci. 
Sămînta hibridată a acestoi știuleti o 
vom semăna in primăvara viitoare cînd 
ne va da plante cu o creștere viguroasă 
și recolte sporite.. Plantele tată se recol
tează separat. Știuletii vor trece la po
rumbul de consum. Dacă în acest an am 
semănat sămință hibridată care ne-a dat 
o producție superioară, finind seamă de 
faptul că sporul de producție se menține 
în bună parte si anui următor, vom alege 
știuletii mari, bine conți, sănătoși, pe 
care ji vom păstra pentru sămință. La a- 
ceastă alegere nu vom lua în considerare 
caracterele de soi întruclt hibrizii au moș
tenit însușiri de la ambii părinți.

Știuletii care urmează a se păstra pes
te iarnă se înmagazinează în pătule cu 
pereți de ștacheti, lănteti, seînduri sau 
<‘‘aa e\ Dacă bătutele sînt mai late de 
1,20—1,00 m. atunci între știuleti vom 
lașa goluri necesare pentru aerisire in 
acest scop vo.m așeza între știuleti mără
cini sau tuburi făcute din seînduri îngus
te cu spafii libere între ele. La înmaga- 
zin-area știulefilor șe vor îndepărta res
turile de foi. precum și mătase întirucît 
aceste reziduri împiedică circulația aeru
lui și întrețin un mediu umed, favorabil 
mucegaiurilor.

Dacă porumbul nu a fost complet us
cat, atunci vom avea grijă ca după 2—3 
<um, pe un timp uscat să procedăm la 
controlul lui, să-l răsfirăm îndepărtînd 
știuletii str:cați. C-înd știuletii au un pro
cent mai mare de umiditate, ei se vor în
magazina în poduri, sau în magazii de 
lemn, așezați în straturi subțiri, înlesnind 
astfel o cît mai bună aerisire. Știuletii 
necopti a căror păstrare ar fi foarte grea 
în această stare, trebuie uscati pe rafturi 
în camere încălzite, atunci cînd avem 
cantități mai mici, iar pentru cantitățile 
mai mari, trebuie să luăm legătura cu ba
zele de recepție care au instalații speciale 
de uscat.

In multe gospodării va fi nevoie să se 
construiască încăperi noi pentru depozi
tarea producției sporite de porumb din 
anul acesta. La construirea acestor încă
peri trebuie să ținem seama de condițiile 
din acest an asigurînd aerisirea și usca 
rea cît mai bună a știulefilor de porumb 
Se pot construi pătule cu pereți de sîr 
mă împletită sau cu pereți de nuiele îm 
pletite avînd o lățime medie de 1,30 m 
Cînd nu avem asemenea materiale pe
reții se pot face din snopi de cocem bine 
usc-afi ouși în picioare și rezemafi cu stin
ghii sau lăuteți de lemn așezat: între 
stîl-pii ce formează pereții Acoperișul se 
poate face de asemenea cu snopi de co
ceni Jos la pămînt s<- așează c-’cen' pes
te care dacă e posibil se ou.n seînduri 
La toate aceste pătule se lasă uși de 
seînduri necesare pentru golirea pătulu- 
lui. Din timp în timp se face controlul 
știuletil-or și se iau măsuri pentru ale
gere și aerisire.

Totuși, dacă munca va fi bine orga
nizată, se va putea profita la maximum 
de zilele însorite și calde de toamnă și deci 
se vor putea evita o parte din nea iun- 
șurile cauzate de condițiile nefavorabile 
culturii bumbacului din acest an.

Avînd în vedere numărul mic de zile 
frumoase de toamnă, recoltarea bumbacu
lui și. m.ai ales recoltarea pînă ha că
derea brumei, trebuie făcută aproape zil
nic. Nu e bine să lăsăm capsulele des
chise mult timp nerecoltate. Ploaia și bru
ma pot, surveni brusc Pentru aceasta 
însă e necesar să se mobilizeze un nu
măr cît mai mare de oameni și mașini 
In asemenea cazuri ..economisirea" forței 
de muncă costă foarte scump gospodăria 
respectivă, deoarece acolo unde la o re
coltare făcută la timp ar fi suficient un 
singur lucrător, mai tîrziu. cînd bumba 
cui este căzut la pămînt si bătut de ploi, 
este nevoi? de 5 -7 oameni.

Bumbacuil brut recoil at'trebuie să se 
împartă pe categorii astfel: bumbacul ;e- 
contat înainte de venirea brupiei șl îa

Anul acesta recoltarea culturilor tîrzii are loc în condiții cu totul deo- 
( sebite. Acest lucru se datorește în cea mai mare parte ploilor care au căzut
f din abundentă în primăvară intirziind însămînțările, ploi care au continuat
f apoi și în lunile de vară, stînjenind vegetația plantelor și întîrziind recolta-
j rea lor. Timpul călduros din ultima vreme a înlesnit într-o oarecare mă-
l sură — mai cu seamă în regiunile de stepă — trecerea spre coacere a unor
( culturi, dînd posibilitatea ca pe alocuri să se înceapă strînsul recoltei.

In numeroasele scrisori pe care le primim,
\ nostru
ț trată In acest an recolta provenind din culturile tîrzii ținînd seama de condi

țiile speciale arătate mai sus.
Pentru a le răspunde, am cerut sprijinul specialiștilor Institutului de 

Cercetări Agronomice al Academiei R.P.R. In cele ce urmează publicăm răs
punsurile primite în legătură cu recoltarea culturilor tîrzii și păstrarea 
produselor provenite de la ele, în condițiile din acest an.

mulți cititori ai ziarului 
pun întrebări care se referă la modul cum trebuie strînsă și păs-

timp de 5—6 zile după brumă constituie 
recolta A care e cea mai valoroasă deoa
rece are fibră superioară și sămință 
bună, cel recoltat după această dată 
.•onstituie recolta B și cel recoltat în cap
sule semideschise sau nedeschise consti
tuie recolta C.

Deoarece recolta A din care se obține 
sămînta pentru anul viitor, va fi mică, e 
bine ca o parte din recolta B — ceea ce 
se recoltează la început în decurs de 8 
zile — să tie depozitată separat de res
tul recoltei B. Sămînta rezultată, dacă 
va corespunde cerințelor, va fi reținută 
pentru însămintare.

După venirea brumei se vor deschide 
cele mai multe capsule care trebuie re
coltate in cea 10—15 zile. Acum esfe mo
mentul să se folosească din plin mași
nile de reco'tat bumbac, mal ales că de 
obicei după căderea brumei, zilele sînt 
însorite și fără umezeală, iar plantele 
sînt desfrunzite.

In cazul cînd bruma întârzie și cca 507o 
din plantele de bumbac au cel puțin 0 
capsulă deschisă, este bine să se execu
te desfrunzirea plantelor prin stropire 
sau prăfulre cu cianamidă de calciu și șă 
se recolteze cu combina.

Pentru ca lucrarea să fie avantajoasă, 
recoltarea cu mașina se începe cînd în 
lan se găsesc cel puțin 50—60% capsule 
deschise.

Bumbacul brut recoltat cu combinele 
este amestecat cu frunze uscate, resturi 
de ramuri, etc., care îi scad calitatea. 
De aceea bumbacul brut. înainte de a fi 
predat la centrele de recepție, se curăță 
cu mașini speciale de curățit (UPH-1 5).

Dacă deschiderea capsulelor se face în
cet. eșalonat (anul acesta e posibil să se 
întîmple așa) trebuie făcută recoltarea 
cu mina. Pentru aceasta trebuie mobili
zat un mare număr de oameni care se 
împart în echipe de lucru. Fiecare cule
gător trebuie să poarte un șorț special cu 
trei despărțituri.

Culegătorii merg printre două rînduri 
și icu'leg bumbacul cu ambele mîini deo
dată. smulgind întregul conținut al cap
sulei. Culesul trebuie să se facă mai în- 
tîi de pe ramurile de jos și apoi, de pe 
cele de sus. pentru a nu se murdări bum
bacul din capsulele de pe ramurile de 
jos.

înainte de brume, culesul se face nu
mai din capsulele bine deschise, pentru a 
obține sămînta și fibră de bună calitate.

Culegătorii nu trebuie să rupă mai în- 
tîi capsulele și apoi să smulgă bumbacul 
din ele căci astfel bumbacul se murdă
rește și se întârzie culesul.

Bumbacul la recoltare are o umiditate 
mai mare decît normală. De aceea el se

Recoltarea și păstrarea cartofilor
Conditiunile climatice excepționale din 

acest an au favorizat apariția in culturile 
de cartofi a unor boli care influențează 
atît asupra momentului recoltării cît și a- 
supra păstrării cartofilor

Recoltarea cartofilor se face la epoci 
diferite. în funcție de soiul cultivat și de 
regiunea de cultură. In general, pentru 
soiurile care ajung la maturitate înainte 
de căderea brumelor, se socotește ca mo
ment optim pentru recoltare. îngălbenirea 
vrejilor. Dacă se recoltează mai înainte 
sau după această fază se obțin producții 
mai mici Cartofii din soiurile tîrzii care 
vegetează pînă la căderea brumelor, pre
cum și cartofii din plantări de vară, se 
recoltează numai după ce brumele au dis
trus complet vrejii

Aproape în toate regiunile din tara 
noastră cartofii au ■suferit de un puternic 
atac de mană. Această boală șe transmite 
ușor la tubercule și poate provoca strica
rea lor în depozitele de păstrare De a- 
ceea acolo unde atacul a fost partial, se 
recoltează în primul rind tufele bolnave 
de la care se string vrejii si se ard, iar 
tuberculele se păstrează separat. Acolo 
unde atacul a fost în masă. înainte de re
coltare se cosesc vrejii, s? string gră
mezi la capul locului și numai după a- 
ceasta se trece la recoltarea tuberculelor. 
Se procedează astfel deoarece tuberculele 
de cartof în contact cu vrejii bolnavi se 
îmbolnăvesc și se pot strica în depozitele 
de păstrare.

Recoltarea cartofilor se face cu sa>pa, 
cu casmaua, cu plugul sau cu mașini spe
ciale de recoltat cartofi. în funcție de su
prafața cultivată. Indiferent de metoda 
de recoltare, după ce tuberculele s-au scos 
din pămint se lasă oe loc 4—5 ore. 
După aceasta, cartofi: se string, se aleg, 
se sortează și se trec la păstrare. Alege
rea cartofilor este necesară deoarece în 
t mpul recoltării o parte din tuberculi se 
rănesc, se taie, o parte sînt stricați sau 
mîncafi de diferite insecte. Aceștia se 
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usucă mai întâi de fiecare culegător pe cîte 
un sac, Iar după predare se va usca pe 
platforme mari făcute din ciment sau d:n 
pămint spoit, și în caz de nevoie chiar 
pe șoselele asfaltate din apropierea la
nului. In caz de ploaie bumbacul se im 
troduce sub șoproane sau în magazii și 
după aceea se usucă Ia soare sau în us- 
căiorii speciale care în anul acesta tre
buie să funcționeze din plin.

Bumbacul brut rezultat din capsulele 
semideschise sau nedeschise este destul 
de valoros și de aceea trebuie recoltat, us
cat și predat în bune conditiuni. Anul a- 
cesta el va fi în proporție mai mare ca 
de obicei, față de întreaga recoltă de bum
bac. Pentru aceasta va trebui să se dea 
o deosebită atenție recoltării capsulelor 
semideschise și nedeschise. uscării lor în 
uscătorii speciale și extragerii bumbacu
lui din ele.

Recoltarea capsulelor se face cu mîna, 
ou mașini speciale numite șledinguri. sau 
în lipsa acestora cu mașini simple de se
cerat cereale, adaptate în acest scop.

Capsulele recoltate cu mașina se cu
răță de ramuri, frunze, etc., apoi se sor
tează după mărime, cu vînturătorile obiș
nuite, la care se înlocuiesc sitele cu gră
tare de lemn, cu distanțe de 30—35 mm. 
între șipci ia grătarul superior și 15— 
18 mm. la cel inferior.

La recoltarea cu mîna capsulele recol
tate se sortează în capsule semideschise 
și deschise.

Capsulele s? usucă pe platforme sau 
sub șoproane în strat de 30—35 cm. gro
sime. lopătîndu-se zilnic de două*trei ori. 
Dacă sînt ploi multe sau umiditatea rela
tivă a aerului este ridicată, uscarea se 
face în uscătorii speciale.

După uscarea capsulelor, bumbacul brut 
se scoate ou ajutorul acelorași mașini cu 
care se face curățirea în cîmp (UPH-1.5) 
Deci lucrul cu aceste mașini trebuie bine 
organizat pentru a mări productivitatea 
lor și pentru a putea prelucra întreaga 
masă de bumbac rezultat de la recoltare 
din cîmp și din capsule

La decojire capsulele semideschise și 
deschise și bumbacul rezultat din ele nu 
trebuie amestecate.

In cazul cînd recoltarea capsulelor nu 
se poate face din diferite cauze, se vor 
zmulge tulpinile de bumbac pe care se 
mai află capsule, se fac șire mari la adă
post și în timpul iernii, cînd mîna de lu
cru este mai multă, se scoate bumbacul 
din caosule.

Printr-o bună organizare a muncii și 
pirintr-o justă orientare în funcție de con
dițiile locale se va putea atenua o parte 
din condițiile nefavorabile ale acestui an 
și deci se va putea măiri. recolta de bum
bac.

strică în timpul' păstrări! și din această 
cauză trebuie ținuți separat și consumați 
în primul rind Cartofii sănătoși se sor
tează pe mărimi și anume în trei cate
gorii : mijlocii, mici și mari. Cartofii mij
locii sînt cei mai buni pentru sămînta. 
Aceștia au mărimea unui ou de găină. 
Cartofii mai mici ca aceștia sînt buni pen
tru consum iar cei mai mani sînt buni 
și pentru sămîntă dar se taie înainte de 
plantare. Deoarece scopul pentru care se 
păstrează este diferit în funcție de mă
rimea tuberculilor, ei se depozitează se
parat.

Cartofii se păstrează peste iarnă în 
pivnițe, în silozuri și în șanțuri, stra
tificați cu pămint umed. La toate siste
mele de păstrare se recomandă ca tuber
culii să nu fie uzi cînd se pun la păs
trare. De aceea, atunci cînd recoltarea se 
face după ploaie, tuberculii de cartof se 
așează intr-un strat subțire sub șoproane 
sau magazii ca să se zvînte. In timpul 
nopții- dacă este pericol de brumă, car
tofii de sub șoproane se acoperă cu paie. 
Dacă gospodăria nu are șoproane sau 
magazii, se așează cartofii pentru zvîn- 
tare în silozuri provizorii acoperite cu 
paie

In condițiunife acestui an, tuberculii 
rezultați din culturile atacate de mană, 
chiar dacă nu sînt umezi trebuie așe
zați mai întîi în silozuri provizorii. Aceas
ta, deoarece în primele 2—3 să.ptămîrri 
de la recoltare trebuie supraveghiati în
deaproape pentru ca tuberculii în care a 
pătruns mana și se strică în timpul păs
trării să fie eliminați chiar din aceste 
silozuri provizorii. După aceasta se trec 
la locul definitiv de păstrare.

Cantitățile mai mici de cartofi se păs
trează cel mai bine în pivnițe. Pivnițele 
pentru păstrarea cartofilor trebuie să fie 
curate, uscate, lipsite de mucegaiuri și cu 
posibilități de aerisire Cu circa două săp- 
tămîni înainte d? a așeza cartofii în oiv 
rii|ă aceasta se dezinfectează afumindu-se 
cu floare de sulf (10 g. la 1 m.c.) și se 

văruiește. In lipsă de sulf dezinfectarea 
se poate face și cu soluție de formali- 
nă 5%. .

Pentru păstrarea în pivnițe, tubercu
lii de cartof se așează într-un strat gros 
de 0,90—1 m. Dar ei nu se așează di
rect pe podeaua pivniței ci pe un grătar 
de lănteti care se fixează la 20 cm. deasu
pra podelei pentru a se asigura o cît mal 
bună aerisire. Dacă sînt cantități mai 
mari de cartofi care se depozitează pentru 
păstrare, în pivnițe se construiesc boxe 
de cca 1 vagon, între care se lasă un spa
țiu liber de 20 cm. Pe mijlocul pivniței, 
sau într-o margine (depinde de situația 
locală) se lasă un interval de 1,5 m. prin 
care să se poată circula și să se facă 
lucrările de încărcare și descărcare. Acolo 
unde nu se pot construi asemenea boxe 
sau grătare din lănteți, se recomandă să 
se căptușească pereții si fundul pivniței 
cu un strat de paie uscate, de cca 10—15 
cm. grosime.

In pivnițe 6e controlează zilnic tempe
ratura așezîndu-se pe tubercule din loc 
în loc termometre de cameră. Cînd tempe
ratura depășește limitele optime de păs
trare, 2—43C, se ia măsuri de închide
re a răsuflătorilor dacă temperatura scade 
sau de deschidere a lor dacă temperatura 
crește. Dacă se observă că tuberculele de 
deasupra se umezesc sau temperatura se 
menține scăzută, cartofii se acoperă cu 
paie. Din cînd în cînd se controlează car
tofii să seo vadă dacă nu se strică. Dacă 
se constată că a început stricarea lor, se 
cercetează toți cartofii și se îndepărtează 
cei stricați. Dar dacă se face corect ale
gerea tuberculelor înainte de depozitare 
și dacă se iau toate măsurile indicate, 
cartofii nu se strică și pierderile sînt 
minime.

Cantitățile mai mari de cartofi se păs
trează în sbozuiri. O primă condiție pen
tru buna păstrare a cartofilor în silozuri 
este alegerea terenului. Acesta trebuie să 
fie uscat, să nu țină apă, să fie adăpostit 
de vînturi și cu o ușoară pantă în direc
ția orientării silozului. Nu se recomandă 
să se facă silozurile an de an pe același 
loc deoarece terenul se infectează și car
tofii se pot strica.

Pe locul ales se sapă un șanț lat de 
1,2—1.5 m. adînc de 20 om. și lung după 
nevoie, finind seama că la 1 m. de siloz 
intră cca. 600 kg. tuberculi. Totuși se re
comandă ca lungimea silozului gă nu de
pășească 20 m. deoarece se îngreunează 
lucrările de încărcare și descărcare. Cînd 
se fac mai multe silozuri acestea se a- 
șează paralel două cîte două la distanta 
de 4 m. unul de altul și între o pereche de 
silozuri se lasă un interval de 8 m.

Pe mijlocul silozului astfel săpat, se 
face un șănțuleț adînc de 20 cm. și larg 
tot de 20 cm. Peste acesta se așează gră
tare din șipc' de lemn, nuiele sau chiar 
coceni de porumb. In siloz se așează tu
berculele de cartofi în formă de prismă 
înaltă de 1 — 1,3 m. Peste cartofi se a- 
șează un strat de paie de cca 50 cm. 
grosime, peste care se pune apoi un strat 
subțire de pămînt, dar coama se lasă 
descoperită. Pe coamă, cînd plouă se a- 
șează coceni pentru ca apa să nu pă
trundă la tubercule. Cînd temperatura sca

Recoltarea sfeclei de zahăr
înaintea apariției coacerii tehnice a a- 

cestei culturi aspectul ei se schimbă. Anu
me se schimbă culoarea frunzelor dm ver
de închis :n verde deschis; frunzele infe
rioare se îngălbenesc, rădăcinile nu ma: 
acumulează zahăr, nu cresc în greutate 
și procentul de zahăr scade. Dacă în 
toamnă, continuă să fie timpul secetos, 
rădăcinile pierd apa și greutatea, ceea ce 
scade producția.

In anul acesta datorită ploilor mu'te. 
în cursul verii marea majoritate a cultu
rilor care au fost prășite la timp sînt bune 
ș: promit producții mari de peste 20000 
kg. la hectar.

Timpul este foarte favorabil pentru re
coltarea sfeclei și agricultorii trebuie să 
se grăbească, profitînd de zilele uscate, 
astfel ca pînă la venirea frigului constant 
să termine cu recoltarea și predarea ei la 
punctele de recepție.

Datorită faptului că porumbul în majo
ritatea regiunilor ce cultivă sfeclă de za
hăr a întîrziat în creșter? și dezvoltare, 
iar sfecla de zahăr a ajuns ia maturitate 
tehnică se recomandă ca cultivatori să 
grăbească cu recoltarea ei mai cu sea
mă că sfecla este o plantă premergătoare 
foarte bună pentru grîul de toamnă. Re
coltarea. la noi se face qu cazmaua și plu
gul fără conmană în gospodării individuate 
și _ cu unelte speciale de recoltat trase de 
animale si tractoare în unitățile socialis
te. In ult’mii ani în aceste unități s-au 
introdus combine de recoltat sfeclă im
portate din U.R-S.S.

Oricare ar fi metoda de recoltare, ea 
trebuie grăbită, deoarece mentiriîndu-se 
■timpul secetos, orice în-tîrziere la recol
tare aduce pierderi de producție din zi 
în zi. In primul rî.nd se recoltează cultu
rile a căror însămintare s-a făcut în con
dițiile cele mai bune, culturi neatacate de 
dăunători și care astăzi sînt mature. Apoi 
urmează culturile reînsăimînțate, care încă 
se află în creștere și recoltarea cărora se 
■mai poate amî.na cu 20—30 zile.

Fiecare gospodărie trebuie să planifice 
astfel lucrările ca zilnic să ducă ia ba
zele de recepție cantitatea recoltată în a- 
l'un, căci fiind recoltată și rămasă în gră
mezi, pe cîmp, ea pierde din greutate, da
torită evaporării apei din rădăcini. La 
orice metodă de recoltare se va căuta ca 
rădăcinile să se rupă și să se vateme cît 
mai puțin, deoarece pe răni apar bolile 
de putrezire care depreciază valoarea 
sfeclei.

La recoltare cu furca sau cazmaua, ră
dăcinile scoase imediat se adună î,n gră
mezi si se curăță de pămînt cu dosul cu
țitului sau cu cuțite de lemn și i se taie 
frunzele. Nu se recomandă curățirea sfe
clei de pămînt cu partea ascuțită a cuți

de și încep înghețurile, se îngroașă stra
tul de pămînt pînă la 50 cm. Acum însă7 
s.e controlează paiele și dacă se constata 
că sînt umede, se înlocuiesc cu altele us
cate peste care se pune apoi pămîntul a- 
coperindu-se și coama. In jurul silozului 
se face un șanț de scurgerea apei.

Pe grătarul ce acoperă șențulețul din 
mijlocul silozului, se așează tuburile de 
aerisire, depărtate, unul de altul cu 2—2,5 
m. Aceste tuburi se fac din seîndură, cu 
deschiderea interioară de 10—15 cm și 
înalte^ de cca. 2.5 m; cu partea care stă 
în grămada de cartofi găurită, pentru ca 
aerul din siloz să pătrundă în tub. In 
afară de aceste tuburi, la silozurile de 
cartofi se mai așează tuburi pentru con
trolul temperaturii. Acestea se așează din 
loc în loc și anume îp partea nordică a 
silozului unul la bază, unul 'la mijloc și 
altul la coamă. Cînd temperatura a de
pășit 8°O, silozul trebuie desfăcut și car
tofii s? controlează. Controlul cartofilor 
din siloz se face numai în zilele căldu
roase și cît mai rapid.

Tuberculii de cartof rezultați din plan
tări de vară care se păstrează pentru plan
tările de vară ale anului viitor, se păs
trează în șanțuri, stratificați cu pămînt 
umed. Pentru aceasta înainte de recolta
rea cartofilor, pe un teren ales întocmai 
ca și la păstrarea în silozuri se sapă un 
șanț adînc de 1 m„ larg de 1 m. și lung 
după nevoie, tinînd seamă că la 1 m. 
șanț intră cca 300 kg. tubercule. Se re
comandă însă ca lungimea șanțului să 
nu depășească 5 m. pentru ca lucrările 
de stratificare și de control să se facă 
mai ușor.

In ziua în care se face recoltarea car
tofilor, aceștia se și stratifică în șanț. 
Pentru aceasta fundul șanțului se afinea
ză pe adîncimea de o casma, se nivelea
ză și pe el se așează un nînd d,e tuberculi 
sănătoși, unul lîngă altul. Peste ei se 
pune un strat de pămînt mărunt în grosi
me de cca. 5 cm. Peste acest pămînt se 
așează alt rind de tuberculi care se aco
peră cu pămînt și așa mai departe pînă 
cînd se umple tot șanțul pînă la 15—20 
cm. de la suprafața solului. Acuma se 
nune numai pămînt și se fade o movilă 
deasupra șanțului înaltă de cca. 20 cm. 
car? să depășească marginile șanțului tot 
cu 20 cm. După cca. 7 zile de la strati
ficarea cartofilor, se ma: pune un strat 
de pămînt gros de cca 20 cm. și după 
alte 7 zile se pune tot pămîntui ce s-a 
scos din șanț. In jurul acestui șanț se 
face afloi un șănțuleț pentru scurgerea 
apei. La acest sistem de păstrare nu se 
face aerisire. însă în fiecare șanț se așea
ză cîte un tub pentru controlul tempera
turii. Cînd s? constată că temperatura se 
ridică sau că este apă la fundul șanțului, 
cartofii se scot și se așează în pivnițe sau 
în silozuri. Dar aceasta nu se poate în- 
tîmpla dacă se alege bine terenul și dacă 
se respectă tehnica acestei metode de 
păstrare. Astfel se păstrează cartofii pînă 
la sfîrșitul lunii mai — începutul lunii iu
nie, cînd se scot pentru iarovizare.

Păstrarea cartofilor nu este o operație 
ușoară și dacă nu 1 se acordă atenția cu
venită pierderile pot fi foarte mari.

tului deoarece în acest caz se rănește și 
se zdrelește, suprafața rădăcinii și în ea 
pătrund diferite boli, care îi provoacă 
putrezirea.

Odată cu curățirea, rădăcinilor de pă
mînt se taie și frunzele cu o porțiune din 
vîrful rădăcinii în grosime de 2—3 cm 
precum și coada în grosime de cca. un 
centimetru. Sfecla curățată de frunze și 
vîrfuri de rădăcini se așează în grămezi 
ș.‘ pentru a nu se zvî-nta se acoperă cu 
outin pămjnt.

La curățirea rădăcinilor de pămînt și 
frunze se recomandă ca fiecare cultivator 
să separe rădăcinile nevătămate și de mă
rime de peste 100 gr. de cele mai mici de 
100 gr. roase de msecte rozătoare și de 
diferite boli urmînd ca acestea să se pre
dea separat bazelor de recepfie pentru 
industrializarea imediată, ne cînd rădă
cinile întregi nevătămate se pot păstra 
t:m,» mai îndelungat.

La transportul sfeclei d? zahăr trebuie 
folosite toate mijloacele existente în gos
podărie. Datorită faptului că producțiile 
sînt deseori foarte mari — între 15.000— 
25.000 kg. ia ha. — transportul trebuie 
să asigure pierderi de producție cît mai 
mici.

Multi cultivatori de sfeclă de zahăr a- 
coperă grămezile de rădăcini cu frunze 
și peste ele pun pămînt. In acest cazi 
frunzele se încing și putrezesc. Avînd în 
vedere că frunzele și bucățile tăiate din 
rădăcini constituie cca. a treia parte din 
producția sfeclei și reprezintă un nutreț 
foarte bun. mal ales pentru vaci cu lap
te, ele trebuie uscate sau însilozate fie 
singure fie în amestec cu porumb sau 
alte plante agricole.

Frunzele ce urmează a se tnslloza se 
scutură bine de pămînt și s? pot tine în 
cîmp 3—5 zile pentru a pierde 15—20 
la sută din apă și apoi se transportă în 
gospodărie pentru însilozare

Dacă frunzele sfeclei se însilozează cu 
alte plante, se recomandă tocarea lor cu 
tocători de paie. In cazuri cînd se îrrsi- 
lozează singure, tocarea lor nu este obli
gatorie. Umplerea gropilor se face în
tr-un timp de 2—3 zile. Fundul gropii de 
nutreț murat se căptușește ou pleavă sau 
paie tocate, pentru a îmbiba mai bine su
cul ce se extrage din frunze. Peste frun-> 
ze se pun paie tocate, care se acoperă cu 
paie întregi și apoi cu pămînt 
... Recoltînd sfecla de zahăr în termenii 
indicați de tehnicieni, cultivatorii de sfe
clă de zahăr vor realiza venituri mar! și 
totodată vor da posibilitate fabricilor de 
zahăr să-și ducă munca în condițiile cele 
mai bune pentru a asigura aproviziona
rea oamenilor muncii cu zahăr, cu acest 
aliment ce le asigură sănătatea.
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Lucrările celei de 
naționale de

La 22 septembrie au început în sala Tea
trului C.C.S. lucrările celei de a 7-a Con
ferințe naționale de tuberculoză.

Acest important eveniment din viața me
dicală a țarii noastre a reunit aproximativ 
500 de oameni de știință — academicieni, 
profesori universitari, cercetători, precum și 
medici și personal sanitar mediu.

La conferință participă totodată oameni de 
știință străini din : R. P. Bulgaria, R. 
Cehoslovacă, R. P. Chineză, R. P. D. Co
reeană, Franța, R. D. Germană, Marea Bri- 
tanie, R. P. Mongolă. R. P. Polonă, U.R.S.S.

Participanții la conferință au vizitat cu 
interes expoziția : „Lupta antituberculoasă 
în R.P.R.", deschisă în holul teatrului. Pa
nourile șl graficele cuprinse în expoziție în
fățișează succesele obținute de țara noastră 
în domeniul prevenirii și combaterii tuber
culozei la adulți și copii, creșterea rețelei 
dispensariale, de spitale, sanatorii, a numă
rul ii de paturi, creșterea numărului de 
blocuri chirurgicale pentru tuberculoză pul
monară. a numărului de specialiști și a ca
tedrelor de ftiziologie la institutele medico- 
farmaceutice etc.

In prezidiul conferinței au luat loc: acad, 
prof. dr. C. I. Parhon, dr. Voinea Marines
cu, Stelian Moraru, ing. Șt. Bălan, acad, 
prof. dr. M. Nasta, acad, prof. dr. Șt. Milcu, 
acad. p:ul. dr. N. Hortolomei, acad. prof, 
dr. N. Gh. Lupu, acad. V. Mîrza, dr. AL 
Bulla, general maior dr. M. Dumitrescu și 
alții.

Cuvîntul de deschidere a conferinței a 
fost rostit de acad. prof. dr. M. Nasta, pre
ședintele Societății Științelor Medicale, di
rectorul Institutului de Ftiziologie.

Ședința de deschidere a conferinței a fost 
prezidată de acad. prof. dr. C. I. Parhon. 
președinte de onoare al Academiei R.P.R., 
care a rostit o scurtă cuvîntare.

Dr. Voinea Marinescu, ministrul Sănă
tății, a adus conferinței salutul Ministeru
lui Sănătății și al muncitorilor sanitari din 
țara noastră.

Ing. Ștefan Bălan, președintele sfatului 
popular al Capitalei, a salutat conferința în 
numele locuitorilor orașului București.

Au rostit apoi scurte cuvîntări de salut 
conducătorii delegațiilor oamenilor de știin
ță de peste hotare: dr. Libușe Podeștova, 
șeful secției de tuberculoză din Ministerul 
Sănătății ai R. Cehoslovace, dr. Și Mei-șin, 
profesor agregat de chirurgie toracică al 
primului departament Șanhai, prof. dr. Li 
Cion Tu, șef de catedră la Facultatea de 
Terapeutică a Institutului de Medicină din 
Phenian, dr. Roger Even, reprezentant al 
Uniunii Internaționale de Tuberculoză, mem
bru al Societății Franceze de tuberculoză, 
membru în biroul Comitetului național de 
apărare împotriva tuberculozei din Franța, 
dr. Donald Mc Donald, din partea Asociației 
pentru prevenirea tuberculozei din Marea 
Bi itanie, dr. Ulrich Bauer, conducătorul lup
tei aniituberculoase din Ministerul Sănă-

a 7-a Conferințe 
tuberculoză

tații al R.D. Germane, dr. Amindavaa Ja- 
mian, director al Casei republicane de în- 
vățămînt sanitar din R.P. Mongolă, prof, 
dr. N. M. Amosov, șeful catedrei de chirurgie 
toracică din Kiev, docent dr. Ștefan Țeodo- 
rov, directorul Institutului de Ftiziologie din 
Sofia.

Intrîndu-se în ordinea de zi a conferinței, 
acad. prof. dr. M. Nasta a prezentat pro
blema : „Prevenirea și lichidarea cavernei ca 
factor important în profilaxia și epidemiolo- 
gia tuberculozei".

In continuare a fost prezentat raportul nr. 
I : „Prevenirea și lichidarea cavernei prin 
diagnostic și tratament precoce: rolul chi- 
mio și colapso-terapiei", de prof. dr. M. 
Popper, medic emerit al R.P.R. și cont. univ. 
dr. A. Brill.

In ședința de după amiază au fost ex
puse comunicări pe marginea raportului 
nr. 1.

In cursul primei zile a lucrărilor, dr. Ca
rol Virșik, ftiziolog șef al Slovaciei, a pre
zentat comunicarea : „Importanța epidemio- 
logică a cavernei tuberculoase, prevenirea 
ei și concepțiile contemporane asupra trata
mentului". Din partea delegației R.P. Chine
ze au fost prezentate comunicările: „Analiza 
clinică a 513 cazuri de tuberculoză pulmona
ră tratată prin pneumotorax artificial", de 
dr. Țai Iu-șen, dr. Li Șu-șen și dr. Ten Mei- 
ling și „Observații asupra 130 de cazuri de 
tuberculoză tratată prin pneumo-peritoneu și 
chimioterapie" de dr. Kuo Te-lang, prof. dr. 
D. D. Aseev, director adjunct științific al 
Institutului regional de tuberculoză din Mos
cova, a expus comunicarea : „Contribuții la 
problema tratamentului complex al bolnavi
lor de tuberculoză pulmonară cavitară", dr. 
Paul Steinbruck (R.D. Germană) a făcut co
municarea intitulată: „Caverna tubercu
loasă".

Lucrările conferinței continuă.
*

Membrii delegațiilor medicale străine care 
participă la cea de a 7-a conferință națio
nală de tuberculoză care se desfășoară în 
Capitală au fost primiți joi seara de către 
tov. M. Roșianu. președintele Institutului Ro
mîn pentru Relațiile Culturale cu Străinăta
tea.

La primire au fost de față M. Macavei, 
președinte de onoare al Institutului Romîn 
pentru Relațiile Culturale cu Străinătatea, 
dr. I. Bogdan și O. Sabău, vicepreședinți 
ai Institutului Romîn pentru Relațiile Cui 
turale cu Străinătatea, acad. prof. dr. M 
Nasta, președintele Comitetului de organiza
re al celei de a 7-a Conferințe naționale de 
tuberculoză, dr. Zoi Apostol, directorul Di
recției asistenței anti-tuberculoase din Mi
nisterul Sănătății, oameni de știință parti- 
cipanți la cea de a 7-a Conferință națională 
de tuberculoză și alții.

Seara, participanții la lucrările Conferinței, 
au asistat în Sala Teatrului C.C.S. la un 
spectacol oferit de Ansamblul de cîntece și 
dansuri al C.F.R. (Agerpres)

SPORT
As început întîlnirea de scrimă R. P. R.—Austria

CART
In vitrinele librăriilor au fost expuse zile

le acestea noi cărți apărute în editurile 
noastre.

Literatura romînească este reprezentată, 
prin volumul 3 din „Opere" de Mihail Sado- 
veanu, care cuprinde povestirile: „La noi în 
Viișoara", „Vremuri de bejenie", „însemnă
rile lui Neculai Manea" și „O istorie de de
mult". De asemenea se găsesc în librării vo
lumele I și II de „Versuri alese" ale lui 
Mihai Beniuc. A fost tipărită și una din pie
sele valoroase ale dramaturgiei noastre con 
ternporane, „Citadela sfărîmată" de Horia 
Lovinescu. „întoarcerea în patrie" se intitu
lează poemul recent apărut al tînărului scrii
tor Toma George M'aiorescu — impresiile 
unui student romîn care a studiat în U.R.S.S

Din literatura sovietică a apărut volumul 
„Despre literatura pentru copii", culegere

I NOI
completă de articole și scrisori ale lui Ma. 
xim Gorki cu privire la literatura pentru co
pii și la lectura copiilor. Noul roman al seri-» 
itoarei sovietice V. Ketlinskaia „Zilele vieții 
noastre" este închinat oamenilor care mun
cesc într-unul din cele mai importante sec
toare ale economiei sovietice industria grea.

Printre cele mai noi cărți apărute din li. 
teratura universală se află volumele 4 și 5 
din „Mizerabilii" de Victor Hugo și ultimul 
volum din trilogia „Prima lovitură" de An- 
dre Stil. S-au mai tradus din literatura uni
versală culegerea de nuvele și schițe „Cum 
s-a îndrăgostit Joe Wilson" a clasicului 
australian H. Lawson și volumul de povestiri 
„Mîinile oamenilor" al tînărului scriitor 
francez P. Gamarra. Aceste două volume au 
apărut în colecția „Meridiane".

(Agerpres)

Concertele Filarmonicii cehe
Orchestra Filarmonicii cehe din Praga 

care ne vizitează țara a concertat pînă acum 
în București, Constanța, lași și Orașul Sta
lin, Continuîndu-și turneul, această formație 
simfonică cu faimă internațională, va con
certa in zilele acestea în orașele Cluj și Tg. 
Mureș întoreîndu-se apoi în Capitală, fn 
seara zilei de 28 septembrie a.c., în sala Ate- 
heu'ui P.P.R. orchestra va da un concert de 
gală.

In cadrul acestui concert, sub conducerea 
dirijorului Karel Ancerl, orchestra va inter
preta uvertura la opera „Mireasa vîndută" 
de Smetana, „Simfonia în re minor" de Ian 
Hugo Vorisek și Simfonia a V-a „Din lumea 
nouă" de Dvorjak.

După acest concert de gală, orchestra Fi
larmonicii cehe din Praga va da un concert 
în orașul Timișoara, în ziua de 30 septem
brie după care va părăsi țara noastră.

F
Dosarul înmormintat

Luni de zile au trecut de cind băile 
muncitorilor ceferiști de la Complexul 
C.F.R -Craiova nu maj funcționează din 
cauza delectării cazanului. Despre aceas
tă situație s-a mai scris în ziarul nostru, 
iar Direcția Regională C.F.R. Craiova in
tr-o adresă trimisă nu de mult redacției 
se străduia să ne convingă că a făcut tot 
ce era posibil in această privință. In a- 
dresă. Direcția Generală C.F.R.-Crai'va 
spunea că s-a interesat, că a făcut nume
roase intervenții, că problema sezisată a 
constituit centru ea o preocupare, ș.a.m.d. 
Spre a fi și mai convingătoare, aceeași 
Direcție Generală ne înștiința că a întoc
mit și un dosar compus din 31 file, care 
cuprinde documentația cazului respectiv 
și care poate sta ca mărturie pentru in
tervențiile făcute.

Din păcate dosarul alcătuit Iși doarme 
somnul tihnit, intre celelalte dosare ale 
arhivei Direcției Generale, iar 
trimis In cele din urmă la 
C.F.R.-Turnu Severin pentru 
încă din luna iunie a.c. se află și astăzi 
acolo cu desăvirșire uitat. In nădejdea 
măsurilor pot să aștepte mult și bine ce
feriștii de la Complexul C.F.R.-Craiova 
repunerea in funcțiune a băilor, căci Di
recția Regională șNa făcut „datoria" în
tocmind dosarul respectiv și avînd grijă 
ca nu cumva să se piardă.

După cum se știe, Atelierele C.F.R.- 
Turnu Severin nu sini la o distanță prea 
mare de Craiova. Problema putea fi ur
mărită și urgentată cu ușurință. Lucrul 
ar fi fost posibil dacă în locul celor ocu
pați cu întocmirea unor forme birocratice 
ar fi existat oameni care să pună mai 
mult suflet în rezolvarea problemei.

Proiecte... în stare de proiect

cazanul 
Atelierele 
reparație

încă de la începutul acestui an trustul 
de construcții nr 1 București, trebuia să 
primească de la Direcția generală a gos
podăriilor agricole de stat din cadrul Mi
nisterului Agriculturii și Silviculturii 
două proiecte avizate. Aceste proiecte se 
'eferă la executarea castelelor de apă ae-

Joi după amiază a început în sala Dina
mo întîlnirea internațională de scrimă din
tre echipele reprezentative ale R.P.R. și 
Austriei. Această competiție prezintă un in
teres deosebit, deoarece are drept scop ve
rificarea scrimerilor din cele două țări îna
intea desfășurării campionatelor mondiale 
care vor avea loc luna viitoare Ia Roma.

In prima zi a întîlnirii s-a disputat proba 
individuală de floretă rezervată. bărbaților. 
S-au întrecut 9 seri meri romîni și 5 aus
triac!, împărțiți în doua serii. Sportivii noș
tri au arătat o frumoasă pregătire, șapte 
scrimeri romîni reușind să se califice în fi
nală împreună cu austriacul Wunder. Din

Alte importante înscrieri la 
de atletism

In curînd se va desfășura cea de a 8-a edi
ție a campionatelor internaționale de atletism 
ale R.P.R. La această mare manifestare 
sportivă care se apropie de. amploarea unui 
campionat european și-au anunțat partici
parea atleți și atlete din 19 țări. Așa după 
cum s-a mai anunțat, la întreceri vor parti
cipa recordmanii mondiali V. Kuț, M. Krivo
nosov, Nina Otkalenko (U.R.S.S.), campionul 
olimpic Barthel (Luxemburg), recordmanul 
mondial Futterer (R. F. Germană) și alții. 
Joi dimineață a sosit la sediul C.C.F.S. o 
telegramă care cuprindea numele atleților 
suedezi ce vor participa la competiție. Din

seria l-a s-au calificat pentru finale Che- 
laru, Pelegrini și Tapalagă, cu cîte 4 vic
torii fiecare, iar din seria a doua Tudor 
I lie cu 6 victorii, Uray cu 5 victorii, Zilahi 
cu 4 victorii și Matei cu 3 victorii.

Deoarece concursul ’ s-a prelungit pînă 
seara tîrziu, pînă ia ora cînd transmitem 
nu ne-a parvenit clasamentul final al pro
bei.

Astăzi, concursul continuă cu desfășura
rea probelor de floretă femei și spadă. In 
cursul dimineții, cu începere de la ora 9 se 
vor desfășura eliminatoriile, iar după amia
ză, de la ora 16,30, finalele celor două 
probe. (Agerpres)

campionatele internaționale 
ale R. P. R.

numerosul lot de atleți fac parte printre 
alții campionul european la săriiura în înăl
țime Bengt Nilsson, cu o performanță de 2,11 
m. și R. Lundberg, fostul recordman al Euro
pei la săritura cu prăjina (4,44). De aseme
nea la concursuri va fi prezentă și cam
pioana europeană la săritura în înălțime T. 
Hopkins (Anglia) care deține performanța de 
1,71 nr.

După desfășurarea acestor campionate un 
lot de atleți romîni va pleca la Drezda 
(R. D. Germană) unde se va disputa la 9 
octombrie un concurs internațional în 
memoria marelui atlet german Harbig.

Circuitul ciclist al R. P. R.
Ediția din acest an circuitului ciclist al 

R.P.R. se anunță deosebit de interesantă. 
Primele patru etape au arătat că lupta pen
tru locurile fruntașe va fi foarte strînsă, 
datorită în . primul rînd tinerilor cicliști an
gajați în competiție care imprimă întrecerii 
un ritm foarte viu. Deși C. Dumitrescu, pur
tătorul „tricoului galben", are peste trei mi
nute avans asupra următorilor doi clasați 
Zanoni și Hora, următoarele etape care sînt

foarte dure pot aduce modificări serioase în 
clasament.

Ieri, participanții la această competiție au 
avut zi de odihnă la Fălticeni, prilej bine 
venit printre altele de a-și pune la punct bi
cicletele. Astăzi se va disputa etapa a V-a 
între Fălticeni — Cîmpulung — Vatra Dor- 
nei (108 km.), iar mîine o etapă hotărîtoare 
între Vatra Dornei — Bistrița — Dej — 
Cluj.

Bronștein a cîștigat turneul interzonal de șah de la Gâteborg
GOTEBORG — La 21 septembrie, s-a 

desfășurat ultima rundă a turneului inter
zonal de șah de la Goteborg. Petrosian, cu 
negrele, a obținut victoria în fața lui Don
ner. Partidele, Stahlberg—Ilivițki, Pilnik— 
Bisguier, Filip—Bronștein, Najdorf—Medina, 
Guimard—Rabar, Szabo—Keres și Sliwa— 
Spasski s-au terminat remiză. Partidele 
Fuderer—Pachman și Unzicker—Gheller s-au 
întrerupt.

ș t
• In cadrul competiției de fotbal „Cupa 

campionilor Europei" la Stockholm s-a dis
putat întîlnirea dintre echipele Djurgaarden 
și Gwardia Varșovia. Meciul a luat sfîrșit 
cu un rezultat de egalitate : 0—0. Intr-un alt 
meci disputat la Viena echipa austriacă Ra
pid Viena a învins cu 6—1 (1—1) formația 
olandeză Eindhoven.

• Atleta engleză Diana Leather, care va 
participa la campionatele internaționale ale 
R.P.R. a stabilit in cadrul unui concurs des
fășurat în ziua de 21 septembrie la Londra 
un nou record mondial în proba de o milă 
cu timpul de 4’45”.

Turneul a fost cîștigat de marele maestru 
sovietic David Bronștein, care a întrunit 15 
puncte din 20 posibile, fără a pierde nici o 
partidă. Pe locul doi s-ă clasat Paul Keres 
(U.R.S.S.) cu lâ'/î puncte, iar pe locul trei 
argentinianul Panno cu 13 puncte. Marele 
maestru Tigran Petrosian, singurul neînvins 
al turneului în afară de Bronștein, a ocu
pat locul patru, totalizînd ^‘Apuncte.

i r i
• Inotătoarea olandeză Atie Woorbij a 

ameliorat miercuri recordul mondial în proba 
de 100 m. fluture, realizînd timpul de 1’13”1. 
Vechiul record era de 1’13” 7 10 și aparținea 
aceleeași sportive. <

• In continuarea turneului pe care-1 între
prinde în R. Cehoslovacă, echipa franceză de 
rugbi PUC Paris a întrecut echipa DSO 
Slavia Brno cu scorul de 24—6 (II—3).

• In cadrul unui concurs de atletism des
fășurat miercuri cunoscutul atlet maghiar 
Istvan Rozsavoelgyi a egalat recordul mon
dial al probei de 1.000 m. deținut de norve
gianul Boysen, parcurgînd distanța în 
timpul de 2’19”.

înfrumusețarea și dezvoltarea 
unităților comerciale din Capitală

Sporirea continuă a produselor bunurilor 
de larg consum, necesită înființarea de noi 
magazine și reamenajarea celor existente. 
Răspunzînd acestor necesități sfatul popu
lar al Capitalei a luat măsuri pentru des
chiderea unor noi magazine de textile ca a- 
celea din str. Văcărești 178 și în Calea Vic
toriei nr. 14. In raionul Gh. Gheorghiu-Dej 
pe B-dul 6 Martie nr. 7 au început de aseme
nea lucrările de amenajare a unui nou ma
gazin de textile.

Și în sectorul magazinelor de produse a- 
limentare se amenajează o seamă de noi ma
gazine de carne, pește, pîine și produse lac
tate, se reamenajează cele existente. Pînă la

★ ★

I
cesar? gospodăriilor agricole de statcesare gospodăriilor agricole de stat din 
Andrășești și Toporu, regiunea București.

Deși ne aflăm la sfirșitul trimestrului 
trei, totuși documentațiile cerute de aceste 
lucrări n-au fost in întregime trimise trus
tului executant. Drept urmare, întreprin
derea de construcții nr. 101 din Capitală 
a fost nevoită să întrerupă lucrările aces
tor obiective cu toate că ele sint realizate 
in proporție de circa 40 la sută.

Direcția generală a gospodăriilor de 
stat cit și Institutul de proiectări din ca
drul Ministerului Agriculturii și Silvicul
turii au datoria de a lua măsuri imediate 
pentru intocmirea și avizarea acestor pro
iecte, orice întirziere in plus aducind 
grave prejudicii unităților socialiste a- 
mintite mai sus.

Scurt... dar nu cuprinzător
Nu știm cum vor fi fiind în viața de toa

te zilele tovarășii Boris Feltev, directorul 
Direcției secretariat din Ministerul Cultu
rii, și nici Maria Staicu, șefa biroului pen
tru rezolvarea reclamațiilor și sezisărilor 
oamenilor muncii. Adresele care le prime
ște ziarul prin laconismul lor. îi arată ca 
pe niște oameni care spun la un ceas un 
cuvint. Să fie atît de puțin comunicativi? 
Să fie util de discreți? Este greu de for
mulat o părere sigură despre cauza lipsei 
lor de explicații la sezisările trimise de 
ziar și cărora ei le datorează răspunsuri.

Un cititor ne-a semnalai că Teatrul de 
Stat din Pitești și-a anunțat sosirea la 
Craiova și nu s-a mai prezentat, lăsînd 
publicul să aștepte. Răspunsul celor doi 
tovarăși care se ocupă de sezisări a fost 
scurt: „Cele sezisate sînt juste".

Ni s-a semnalat că la cantina unei 
instituții aparținînd ministerului, masa nu 
satisface din punct de vedere calitativ. 
Tovarășii Boris Feltev și Maria Staicu 
ne-au răspuns fără alte comentarii: „Cele 
sezisate nu sînt juste".

După cum se vede din aceste răspun
suri, sezisările sînt de două categorii: 
juste și nejuste. Dar de ce unele s-nt juste 
și altele nejuste, aceasta evită să ara

te semnatarii adreselor, care consideră că

★

știe lot ceea ce esteziarul nu trebuie să 
legat de obiectul sezisărilor.

Raționamentul tovarășilor Feltev și 
Staicu este foarte original și merită a fi 
analizat de conducerea Ministerului Cul
turii, cu toate că, s-ar putea intîmpla ca 
Direcția secretariatului să afirme că 
„cele, semnalate (de noi, N.R.) nu sint 
juste".

Concizia acestor ' explicații întrece orice 
limită. Nici mitologica Pylhta, care era 
destul de solicitată de către muritori, nu 
era mai zgircită cu explicațiile decit cei 
ce răspund la sezisările adresate Minis
terului Culturii.

N-am vrea ca tovarășii Feltev și Staicu 
să înțeleagă de aci că recomandăm ca 
bibliografie mitologia. Noi le recomandăm 
să studieze Hotărirea Consiliului de Mi
niștri privitoare la rezolvarea sezisărilor 
oamenilor muncii. Pentru ca să-și amin
tească sarcinile precise pe care le au de 
îndeplinit.

Varul zburător
Luna trecută pe rampa gării Moțăței, 

situată la 24 km. de Calafat, au sosit 
pentru Uniunea Raională a cooperative
lor de consum Plenița’ două vagoane cu 
var. Cind cei de /a Uniune au primit a- 
rcasta veste au fost foărte bucuroși. Va
rul e doar un produs foarte necesar și 
cerut mult de populație. Dar acest entu
ziasm a scăzut repede atunci cind s-a pus 
problema 
să-și mai 
U.R.C.C. ? 
descărcare 
a rămas o 
gări albi care curînd au început să se 
sfarme. Vîntul și ploile au accelerat pro
cesul de degradare, astfel incit bulgării 
de var s-au transformat într-un morman 
de praf albinos, ușor spulberat de vint 
Dacă nepăsarea celor de la Întreprinderea 
comercială raională a cooperativelor de 
consum Plenița va mat persista, din cele 
30 tone de var prăfuit nu va mai răm'me 
curînd nimic.

Uniunea regională a cooperativelor de 
consum Craiova are datcia de a trage la

depozitării materialului Ce 
bată capul tovarășii de la 
După ce operațiunile de 

au fost efectuate, în fa(a gării 
movilă mare formată din bul-

„SALZBURGER NACHRICHTEN” (Austria) î 
Economia națională a Turciei a primit o lovitură 

de pumnal în inimă
Demonstrațiile antigrecești care au izbuc

nit la Istanbul, Izmir și alte orașe din Tur
cia după terminarea negocierilor anglo-gre. 
co-turce de la Londra în problema Ciprului, 
au preocupat pe larg opinia publică mon
dială. Ziarele din diferite țări au relatat 
despre proporțiile pe care le-au luat mani
festațiile subliniind că ele au cauzat pre
judicii însemnate nu numai din punct de 
vedere politic dar și economic.

Tabloul zugrăvit mai jos, reprodus din 
ziarul austriac „SALZBURGER NACH
RICHTEN", este cît se poate de grăitor în 
aceasiă privință.

„In decursul acestor două ore în care a 
bîntuit revolta la Istanbul, s-au provocat 
distrugeri de neînchipuit. Distrugerile nu ar 
îi foit mai mari dacă ar fi intervenit un 
cutremur sau un taifun. Pe strada ,.Grande 
Rue de Pera", lungă de 2 km., magazinele 
care au scăpat distrugerii pot fi numărate 
pe degete. După ce a avut loc o demonstra
ție sub lozinca „Ciprul este al Turciei", de
monstranții s-au năpustit subit asupra ma
gazinelor ai căror proprietari făceau parte 
din minoritatea greacă. Intr-o clipă valul 
de distrugeri a cuprins totul, indiferent 
dacă a fost vorba de un magazin, un ate
lier de croitorie sau de o frizerie, indiferent 
dacă atelierul de modă era situat la parter 
sau la etajul II, indiferent dacă proprieta
rul era grec, armean, evreu sau de altă na
ție. Ceea ce s-a întîmplat pe „Grande Rue" 
s-a întîmplat aproape concomitent și în toa
te celelalte cartiere comerciale ale acestui 
oraș — tot atît de extinse ca și cele de la 
Londra. Mii și mii de magazine au fost 
distruse, mărfurile scoase pur și simplu în 
stradă, sfărîmate, rupte și călcate în 
picioare. Indiferent dacă a fost vorba de îm
brăcăminte, frigorifere, mașini de spălat, pie
se de schimb pentru automobile, materii pri
me pentru fabricile turcești, alimente.

Cînd a intervenit armata și s-a proclamat 
starea de asediu era prea tîrziu : bisericile 
grecești și armene erau în flăcări, la col
țurile de stradă se aflau ruguri pe care ar
dea mobilierul magazinelor și întregul in
ventar; mobilierul locuințelor grecilor si ar
menilor era sfărîmat și ițruncat în stradă.

Cel puțin 50 la sută din mărfurile aflata 
în depozite au fost distruse; viața comer
cială a acestei țări a suferit una din cele 
mai grele lovituri; valori uriașe au fost dis
truse ; comercianții sînt aproape ruinați cu 
atit mai mult cu cît revolta a avut loc și la 
Izmir. Astăzi nici nu se poate aprecia încă 
ce înseamnă această operă de distrugere 
pentru o țară care se zbate de ani de zile 
ca să-și mențină oarecum situația ei econo
mică. Astăzi nu este un secret pentru ni
meni faptul că Turcia este înglodată în da
torii, că străinătatea (e vorba de o serie de 
țări occidentale creditoare ale Turciei! 
N.R.) nu vrea să-i mai livreze mărfuri, că 
numeroase întreprinderi au fost nevoite să 
înceteze lucrul din lipsă de materii prime 
și de piese de schimb, că mașini noi nu pot 
fi aduse din străinătate decit dacă plata se 
face în natură, prețurile fixate fiind în a- 
celași timp excesiv de mari, că S.U.A. au 
refuzat să acorde împrumutul de mai multe 
sute de milioane de dolari așteptat de Tur
cia, că mari lucrări de investiții au fost 
proiectate dar nu au putut fi efectuate pen
tru că Turcia nu este în stare să achite su
mele cerute drept acont de către firmele 
străine.

Intr-o asemenea situație, în Turcia s-a 
distrus tot ce ar fi putut să-i mai fie de 
ajutor pentru a putea învinge greutățile. 
Evenimentele care s-au petrecut în decursul 
acestor două ore, pînă ce autoritățile s-au 
hotărît să intervină, pot fi comparate cu 
una din cele mai mari catastrofe naționale. 
Nu nuirtai că relațiile cu Grecia au fost grav 
compromise, nu numai că demonstranții nu 
au mai făcut nici o deosebire între diferi
tele minorități, comunități religioase șt 
străine, distrugind și întreprinderile tur
cești. Nu, problema nu trebuie privită nu
mai prin prizma politică externă, ci trebuie 
văzută mai ales prin prizma economiei na
ționale turcești despre care se poate spune 
că a primit o lovitură de pumnal drept in 
inimă. Aceasta cu atît mai mult cu cît cea 
mai mare parte din mărfurile distruse nici 
nu au fost încă achitate țărilor care le-au 
livrat".

S.U.A. doresc să transforme Ciprul într-o bază militară atlantica

sfîrșitul lunii septembrie se vor termina lu
crările de amenajare a noului magazin ali
mentar din Calea Griviței nr. 135, a băcă
niei din cartierul Vatra Nouă-Băneasa. In 
prezent se desfășoară din plin lucrările de 
amenajare și înfrumusețare a tuturor maga
zinelor alimentare din Capitală.

In sectorul alimentației publice se amena
jează și se înfrumusețează restaurantele, bu
fetele, bodegile, cofetăriile, etc. In raionul 
1 Mai vor începe în curînd lucrările de ame
najare a hanului „Afumați", iar în raionul 
Bălcescu se lucrează la amenajarea bufete
lor „Deva", „Avîntul"

răspundere pe cei care s-au făcut vino- 
vați de această gravă neglijență și să ia 
măsuri urgente pentru depozitarea canti
tății de var oare a mai rămas.

Mici neplăceri
Nimic nu e mai plăcut pentru un călă

tor decil să se instaleze in fotoliile con
fortabile ale unui avion și să voiajeze 
fără intlrziere, cu maximum de rapidita
te, pină la capătul călătoriei sale. Tran
sporturile de pasageri ale întreprinderii 
T.A.R.O.M. satisfac acum in bune condi- 
țiuni exigențele călătorilor și sînt In con
tinuă îmbunătățire.

Dar... din păcate există și in această 
privință unele mici neplăceri, care{ar pu
tea fi ușor evitate, și care fac ca nu tot
deauna condițiile de călătorie să fie foar
te agreabile. Este vorba, de pildă, de 
faptul că personalul de serviciu uită în 
unele cazuri să facă curățenia cuvenită 
în avion și in... dependințele lui, ceeace 
este foarte neplăcut pentru pasageri.

Călătoriile au uneori darul să te pună 
și in fața unor fapte „mărunte" care nu 
au legătură cu scopul deplasării tale sau 
au confortul de care te bucuri in drum, 
dar care nu sint mai puțin supărătoare. 
Alături de pasageri, în avion sînt 
transportate și unele mărfuri ca, de pildă, 
confecții bărbătești și stofe Pînă aici ni
mic neobișnuit, atîta timp cit acest lu
cru nu stingherește cu nimic pe pasa, 
geri. Ceeace supără 
lători, cum ar supăra 
tățean al țării, este felul 
mărfuri sint transportate 
de personalul. T.A.R.O.M. 
de ambalaj, aceste confecții șt stofe sint 
aruncate in și din avion, cu nepăsare., 
multe cad în praf, altele sînt călcate in 
picioare de foarte grăbiții manipulanți. 
Ușor de închipuit in ce stare ajung a. 
ceste mărfuri, — rod al eforturilor alitor 
muncitori — in magazinele de desfacere.

Lucruri mărunte ? Dar mărunte prin e- 
sența lor, totuși foarte serioase in consecin
țele pe care le au. Organelor T A.R O.M 
nu le trebuie mari eforturi ca să le în
lăture. Aceste eforturi trebuie însă nea
părat făcute.

însă pe că- 
pe orice ce
ia care aceste 
și manipulate 

Lipsite cu totul

PARIS 22 (Agerpres). — Presa occidenta
lă subliniază că puternicele divergențe care 
se manifestă între Anglia, Grecia și Turcia 
în problema Ciprului, fac obiectul unei in
tense activități a diplomației americane care 
urmărește rezolvarea acestei probleme în 
interesul S.U.A.

„Cercurile diplomatice din Washington — 
scrie cunoscuta ziaristă franceză Genevieve 
Tabouis în ziarul „L’Information" — au fost 
informate că Dulles, după ce a terminat pu
nerea la punct a planului american asupra 
Ciprului, are intenția să propună o întrunire 
extraordinară a N.A.T.O... In consecință se 
impune o întrunire pentru discutarea planu
lui american. Potrivit părerii cercurilor au
torizate, este vorba de următoarea propu
nere : numirea unui înalt comisar american 
în Cipru, care să fie asistat de colaboratori 
englez, grec și turc. Bazele militare engleze 
ar deveni baze atlantice".

Fără nici o îndoială, așa cum subliniază 
în continuare Genevieve Tabouis, perspectiva 
înlocuirii de către americani a englezilor nu 
este pe placul acestora din urmă. „La Lon
dra, unde situația financiară impune guver
nului să țină seama de Statele ȚLInite — scrie 
Genevieve Tabouis, — acest plan american

Guvernul grec a examinat problema
ATENA 22 (Agerpres). — După cum 

transmite agenția France Presse, în răspun
sul la mesajul secretarului de stat Dulles^ 
prin care acesta cerea Greciei și Turciei să 
rezolve problema .Ciprului în cadrul „alian
ței atlantice", primul ministru grec, Papagos, 
evocînd ultimele evenimente din Turcia- ca o 
dovadă de ostilitate împotriva Greciei, subli
niază că guvernul grec așteaptă despăgubiri 
atît materiale cît și morale din.lpattea gu
vernului turc. Premierul Papagos își exprimă 
de asemenea convingerea că restabilirea

★
ATENA 22 (Agerpres). — Problema Ci

prului se află în prezent în centrul vieții po
litice a Greciei. Refuzul biroului Adunării 
Generale a Națiunilor Unite, în urma proiec
tului prezentat de Statele Unite, de a înscrie 
problema Ciprului pe ordinea de zi a Adu
nării Generale a provocat o vie reacție în 
cercurile opiniei publice din Grecia. Majori
tatea ziarelor care apar la Atena cer o reo^ 
dentare a politicii externe a Greciei. Mai 
multe ziare guvernamentale, ca „Vima", cer 
întrunirea unui consiliu de coroană care să 
adopte măsuri urgente în problemele de po
litică externă.

este privit fără ca nimeni să se gîndească că 
dacă Washingtonul insistă cu adevărat asu
pra lui, cineva i se va putea opune".

Contradicțiile dintre unii participant! la 
blocul militar al Atlanticului de nord în pro
blema Ciprului afectează în mod serios rela
țiile americano-engleie. „Englezii — scrie 
ziarista franceză — condiționează autonomia 
internă a Ciprului de menținerea bazelor 
militare engleze în această insulă. America
nii ar socoti că dacă aceste baze ar deveni 
„atlantice", aceasta ar deveni un lucru avan
tajos pentru toți".

★
NICOSIA 22 (Agerpres). — Trupele en

gleze din inșula Cipru își intensifică acțiu
nile de reprimare a mișcării de eliberare a 
populației cipriote. In întreaga insulă se des
fășoară vaste operațiuni de curățire, locali
tăți sînt înconjurate de trupe, în timp ce 
poliția perchiziționează locuitorii. La 21 sep
tembrie trupele engleze au deschis focul îm
potriva unei demonstrații care s-a desfășurat 
în localitatea Amiandos, rănind grav pe u- 
nul din demonstranți.

In noaptea de 21 spre 22 septembrie tru
pele engleze din insula Cipru au fost decla
rate în stare de alarmă.

retragerii țării sale din N. A. T. 0.
„spiritului de colaborare în sînul alianței 
occidentale depinde în mare măsură de efor
turile și inițiativa Turciei".

★
ATENA 22 (Agerpres). — Agenția Reuter 

transmite că după cum a declarat ministrul 
Apărării al Greciei, Kanellopulos, guvernul 
grec a examinat în cursul zilei de miercuri 
posibilitatea retragerii Greciei din N.A.T.O. 
La întrunirea cabinetului a participat de ase
menea generalul Dovas, comandantul suprem 
al armatei.
★
Corespondentul din Atena al Agenției 

France Presse anunță că regele și-a amînat 
vacanța din cauza situației create. El ur
mează să aibă consultări cu liderii majori
tății și ai opoziției. In cercurile politice din 
capitala Greciei se vorbește — potrivit re
latărilor agențiilor occidentale — de even
tualitatea remanierii guvernului.

In legătură cu hotărîrile pe care urmează 
să le ia guvernul, ziarul guvernamental de 
seară „Apoysvmatini" anunță cu titluri mari 
— deși știrea nu a fost confirmată oficial — 
că Grecia a decis să denunțe alianța turco- 
greacă și să se retragă din N.A.T.O.

Declarația lui hossein ala
TEHERAN 22 (Agerpres) — TASS trans

mite : La ședința deschisă a Medjlisului din 
20 septembrie, primul ministru al Iranului, 
Hossein Ala, a rostit o. cuvîntare în legătu
ră cu politica externă a guvernului.

Primul ministru a declarat că guvernul 
duce o politică conformă cu Carta Organi
zației Națiunilor Unite. Guvernul iranian, a 
spus el, „se pronunță pentru pace în întrea. 
ga lume" și consideră că .toate divergen
țele dintre state trebuie să fie rezolvate pe 
cale pașnică".

Pronunțîndu-se în continuare împotriva a- 
celora care ar intenționa „să înghită Iranul 
la momentul oportun". Ala a declarat că 
este necesar să se întărească forțele arma
te „prin toate mijloacele posibile", „bene-

ficiind de ajutorul altor state care împărtă
șesc aceleași sentimente ca și noi" și a pro
mis „să colaboreze cu alte țări vecine pe 
care le așteaptă o soartă comună cu a Ira
nului".

*
22 (Agerpres). — TASS 

Istanbul s-a anunțat, făcîn-
ISTANBUL 

transmite : La 
du-se referiri la părerea cercurilor Medjlisu- 
lui iranian, că discursul rostit de primul 
ministru al Iranului în problemele de politică 
externă în cadrul ședinței Medjlisul.ui ira
nian din 20 septembrie dovedește în mod 
neîndoielnic că guvernul iranian intenționea
ză să adere la pactul militar din Orientul 
Mijlociu, îndreptat1 împotriva U.R.S.S.

SCOPUL VIZITEI PREȘEDINTELUI TURCIEI LA TEHERAN
TEHERAN 22 (Agerpres). — De cîteva 

zile, președintele Turciei, Gelal Bayar, se 
află în vizită oficială în Iran ca invitat al 
Șahului Iranului, Mohamed Reza Pahlevi. 
Potrivit agenției France Presse, la Teheran 
au loc discuții între Bayar și Șahul Iranu
lui și cu privire la „organizarea apărării în 
Orientul Mijlociu".

In prezent, la Teheran, anumite cercuri in
teresate agită ideea 
sis'temul de alianțe 
concepute de puterile 
în urma declarației 
Iranului, Hossein Ala.

Deși observatorii politici de la Teh ran nu 
sin!'de părere că întîlnirea ftirco-irahiană 
se va solda „cu o hotărîre spectaculoasă",

aderării Iranului la 
și blocuri agresive 
occidentale, mai ales 

primului ministru al

totuși agenția France Presse precizează că 
unele ziare iraniene atribuie lui Gelal Bayar 
încercarea de a obține în scurt timp adera
rea Iranului la pactul turco-irakian semnat 
la Bagdad.

Dar, contrar părerii unor conducători ira
nieni care se manifestă ca adepți ai partici
pării Iranului la sistemul de blocuri și 
alianțe inițiate de occident, în țară se contu
rează un puternic curenl de opinie in fa
voarea unei stricte neutralități și a neade- 
rării Iranului la nici un nact Astfel, potrivit 
agențiilor de presă occidentale, obiecțiile for- 
mula.e impolriva pactului anglo turco-irakian 
se manile .ă chiar „în cercurile din preajma 
palatului care continuă să Se pronunțe in 
favoarea menținerii unui statu quo".
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Delegația guvernamentală a 
întîmpînată cu entuziasm

R. D. Germane 
la Berlin

BERLIN 22 (Agprpres). — TASS trans, 
mite: La. 21 septembrie a sosit la Berlin, 
venind din Moscova, delegația guvernamen
tală a Republicii Democrate Germane, în 
frunte cu primul ministru Otto Grotewohl, 
care a participat la tratativele dintre dele
gațiile guvernamentale ale Uniunii Sovieti
ce și Republicii Democrate Germane.

Pentru a întîmpina delegația guverna, 
mentală a R.D.G., gp aerodromul Schoene
feld s-au adunat mii de berlinezi — repre- 
zentanți ai oamenilor muncii din întreprin. 
derile populare, instituții, instituții de învă- 
țămlnt, reprezentanți ai partidelor democra
tice si ai organizațiilor de masă.

Delegația a fost înttmpinată de oameni de 
stat și oameni politici din conducerea 
hlicii Democrate Germane, de membrii 
iui diplomatic si de rep.ezentanți ai 
germane și străine.

La sosirea pe aerodrom, delegația 
naip.entală a fost salutată de H. Rau, precum 
și de reprezentanți ai oamenilor muncii din 
Berlin, ai oamenilor de știință, ai tineretului 
studențesc etc.

A luat apoi cuvîntul șeful delegației gu-

Repu- 
corpu- 
presei

guver-

vernamentale 
mane, primul

Politica consecventă și pașnică a Republi. 
cii Democrate Germane, îndreptată spre 
consolidarea prieteniei între popoare, a de
clarat Otto Grotewohl, a repurtat o nouă 
mare victorie în relațiile noastre cu Uniunea 
Sovietică, în consolidarea și întărirea sta
tului nostru muncitoresc-țărănesc.

Tratativele noastre de la Moscova, trata
tul pe care l-am încheiat acolo cu privire la 
relațiile dintre R.D.G. și U.R.S.S. și cele
lalte acorduri, a declarat Grotewohl, adîn- 
cesc și lărgesc colaborarea politică, economi, 
că și culturală intre R.D.G. ș’ Uniun-a So
vietică.. Tratatul bilateral încheiat la Mosco
va dă astăzi suveranității R.D.G. o formă 
juridică internațională și de stat, bazată pe 
principiile egalității în drepturi, ale respec
tării reciproce a suveranității și ale neames
tecului în afacerile interne. Acest tratat con
stituie pentru întregul pooor german o nouă 
dovadă că Uniunea Sovietic"; este cea mai 
bună prietenă a poporului german.

A luat apoi cuvîntul Walter Ulbricht, prim 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri.

a Republicii Democrate Ger- 
ministru Otto Grotewohl.

Vorbind de necesitatea unei apropieri din
tre cele două state germane în scopul unifi
cării pașnice și democrate a Germaniei, Wal. 
ter Ulbricht a arătat că în prezent totul de
pinde de Republica Federală Germană care 
trebuie să-și schimbe politica și să pășească 
pe singura cale justă care duce la unificarea 
Germaniei, pfe calea creerii unui sistem de 
securitate colectivă.

Oamenii muncii din Berlin au făcut dele
gației guvernamentale o primire entuziastă. 
Toate străzile prin care a trecut delegația 
de la aerodrom erau pline de lume. Oamenii 
muncii au venit să salute delegația guver
namentală care s-a înapoiat de la Mosco
va după o muncă mare și fructuoasă. Pu
teau fi văzute portretele conducătorilor gu
vernului R.D.G. și ai Partidului Socialist 
Unit din Germania, steagurile de stat ale 
Republicii Democrate Germane și steaguri 
roșii. Pe tot parcursul delegația a fost în- 
tîmpinată cu aclamații: „Trăiască guvernul 
nostru", „Trăiască Republica Democrată 
Germană!“, „Trăiască prietenia dintre po
poarele german și sovietic 1“

Președintele W. Pieck a aprobat rezultatele tratativelor duse de de legația R.D. Germane la Moscova
BERLIN 22 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite: Președintele R.D. Germane, W. Pieck 
a primit la 21 septembrie delegația guverna
mentală a R.D. Germane, în frunte cu pri
mul ministru O. Grotewohl, care s-a înapo
iat de la Moscova. Membrii delegației au 
prezentat președintelui rapoarte asupra des
fășurării și rezultatelor tratativelor dintre 
delegațiile guvernamentale ale R.D. Germa
ne și U.R-S.S.

Președintele,W. Pieck a mulțumit membri- 
. lor delegației guvernamentale pentru rapor
tul amănunțit asupra tratativelor și încheie
rii tratatului cu Uniunea Sovietică. Tratatul 
cu privire la relațiile dintre Republica De
mocrată Germană și Uniunea Republicilor 
Sovietice Socialiste, a spus președintele, are

o însemnătate cu adevărat istorică. El inau
gurează o nouă etapă în dezvoltarea Repu
blicii noastre și în ceea ce privește situația 
ei pe plan internațional. Acesta este un tra
tat bazat pe principiile deplinei egalități în 
drepturi, respectării reciproce a suveranității 
și neamestecului în treburile interne.

Statul german liber al muncitorilor și ță
ranilor, a spus în continuare președintele, va 
folosi libertatea de acțiune dobîndită, atît 
în domeniul’politicii interne cît și în cel al 
politicii externe, pentru a contribui prin 
toate forțele la asigurarea păcii în Europa 
și obținerea înțelegerii reciproce între ger
mani.

Vorbind despre năzuința poporului ger
man spre o cît mai grabnică încheiere a u- 
nui Tratat de pace cu întreaga Germanie,

W. Pieck a subliniat că ratificarea acorduri
lor de la Paris a împiedicat încheierea unui 
asemenea tratat. In siuația creată prin 
ratificarea acordurilor de la Paris, a arătat 
președintele, o reglementare pașnică cu în
treaga Germanie pe baza unui tratat nu poa
te fi realizată decît cu condiția asigurării 
păcii în Europa prin crearea unui sistem de 
securitate colectivă. Tratatul încheiat la 
Moscova servește cu adevărat cauza asigu
rării păcii în Europa și deci viitoarei reunifi- 
cări a Germaniei, ceea ce trebuie să fie în 
primul rînd o chestiune a germanilor înșiși.

Președintele W. Pieck a aprobat 
rezultatele tratativelor duse de 
guvernamentală a R. D. Germane 
cova.

N. A. Bulganin și N. S. Hrușciov 
au primit delegația 

parlamentară franceză
MOSCOVA 22 (Agerpres).—TASS trans

mite : La 22 septembrie N. A. Bulganin 
președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S. și N. S. Hrușciov, membru al Pre
zidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., au 
primit în marele Palat al Kremlinului pe 
membrii delegației parlamentare franceze 
care se află în vizită în Uniunea Sovietică 
la invitația Sovietului Suprem al U.R.S.Ș.

La primire au participat: Pierre Schnei- 
ter, președintele Adunării Naționale Fran
ceze, conducătorul delegației, precum și 
Andre Mercier, d-na Jaqueline Tomes-Pâte- 
notre, Vincent Badie, Alex Roubert și alți 
membri ai delegației.

N. A. Bulganin a salutat cu căldură pe 
oaspeți, arătînd că este bucuros să-i vadă 
la Moscova. A avut apoi loc o convorbire 
sinceră și prietenească care a durat aproape 
trei ore.

La rugămintea parlamentarilor francezi, 
N. S. Hrușciov și N. A. Bulganin au răs
puns la întrebările care le-au fost puse. Ei 
au exprimat punctul de vedere sovietic în 
problema căilor și posibilităților dezvoltării 
continue a relațiilor comerciale dintre Uni
unea Sovietică și Franța pe o bază reciproc 
avantajoasă fără nici un fel de discrimina
re, în problemele slăbirii încordării interna
ționale și întăririi păcii, în problema germa
nă. și în problema situației din Extremul 
Orient.

N S. 
poporului 
prietenia între popoarele francez și sovietic, 
precum și prietenia între toate popoarele să 
se întărească.

Subliniind că împărtășește urările lui 
N. S. Hrușciov, N. A. Bulganin a transm's 
poporului francez un salut prietenesc din 
partea guvernului sovietic.

Hrușciov 
francez,

a transmis un salut 
exprimînd urarea ca

Sesiunea Bundestagului de la
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delegația 
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Bonn

iile guvernamentale ale U. R. S. S. și R. F. Germane
BONN 22 (Agerpres). — De la corespon

dentul special al agenției TASS: La 22 sep
tembrie s-a deschis la Bonn sesiunea Bun
destagului Republicii Federale Germane. Pe 
ordinea de zi a sesiunii figurează aproxi
mativ 25 de probleme. Atît atenția deputa- 
țiîor în Bundestag, cît și a întregii opinii 
publice vest-germane este însă ațintită asu
pra primului punct de pe ordinea de zi — 
declarația guvernamentală a Republicii Fe
derale Germane cu privire la rezultatele tra
tativelor dintre delegațiile guvernamentale 
ale U.R.S.S. și R. F. Germane și, în primul 
rînd, asupra acordului cu priv're la stabili- 

-rea re'ațiilor diplomatice între R.F. Germană 
și Uniunea Sovietică. Acest interes este les
ne de înțeles, deoarece Bundestagul urmea
ză să ia o hotărîre în problema normalizării 
relațiilor dintre cele două țări, a cărei ne
cesitate a fost încă de mult sublimată de 
cele mai diferite pături ale populației Repu
blicii Federale.

Cu toate că poziția partidelor din coaliția 
guvernamentală și cea a partidului soeial- 
democrat în problema stabilirii relațiilor di
plomatice între U.R.S.S. și R.F. Germană au 
fost precizate înainte de sesiunea Bundes
tagului (toate partidele principate s-au pro
nunțat pentru aprobarea acestui tratat), opi
nia publică vesl-germană a așteptat cu in
teres declarația cancelarului federal și aș
teaptă cu mult interes dezbaterile din 23 
septembrie.

La începutul declarației sate, cancelarul 
federal Adenauer s-a opupat de împrejură
rile care au precedat tratativele dintre de
legațiile guvernamentale ale U.R.S.S. și R.F. 
Germane, expunînd în mod amănunțit cu
prinsul notelor schimbate în ajunul tratati
velor între guvernele U.R.S.S. și R.F. Ger
mane.

. Cancelarul federal a menționat că, deși

în cursul tratativelor au ieșit la iveală mart 
divergențe, provocate mai ales de urmările 
celui de al doilea război mondial, tratativele 
au fost totuși sincere. El a arătat utilitatea 
tratativelor pentru cauza slăbirii încordării 
internaționale și soluționării problemei ger
mane.

Adenauer a declarat că fără normalizarea 
relațiilor cu Uniunea Sovietică, obținerea re
zolvării problemei germane și îndeosebi a 
reunificării Germaniei este cu neputință. Ar 
fi ilogic, a spus el, dacă am respinge pro
punerea guvernului sovietic cu privire la 
stabilirea relațiilor diplomatice. Adenauer a 
adăugat totodată că stabilirea relațiilor di
plomatice nu înseamnă că guvernul Repu
blicii Federale se îndepărtează de ia linia 
promovată pînă în prezent în politica sa ex
ternă. Adenauer a subliniat de asemenea că 
stabilirea relațiilor diplomatice între U.R.S.S. 
și R.F. Germană nu este contrară „interese
lor Occidentului", ci dimpotrivă corespunde 
acestor interese. Vorbitorul s-a ocupat apoi 
de problema eliberării germanilor aflați în 
U.R.S.S.. condamnați pentru crime.

Referindu-se la problema reunificării Ger
maniei, .Adenauer a subliniat răspunderea 
care le revine celor patru mari puteri pen
tru rezolvarea acestei probleme. El a ignorat 
însă acel principiu incontestabil că înfăptui
rea unității Germaniei este în primul rînd o 
chestiune a poporului german însăși și că 
de aceea este necesar un acord între ger
manii din cele două state, germane. El a 
subliniat că normalizarea relațiilor dintre 
U.R.S.S. șl R.F. Germană va contribui și la 
rezolvarea problemei germane.

Adenauer a consacrat o mare parte din 
declarația sa problemei așa ziselor „rezerve" 
făcute de delegația guvernamentală a R.F. 
Germane.

In declarația sa, Adenauer s-a dedat la

atacuri vehemente împotriva R.D. Germane. 
Cancelarul a proferat amenințări la adresa 
unor terțe țări care ar dori să stabilească 
relații diplomatice cu R.D. Germană. Repu
blica Federală Germană, a spus el, ar consi
dera asemenea acțiuni drept un act ostil.

Ocupîndu-se de „Tratatul cu privire la re
lațiile dintre Uniunea Republicilor Sovietice 
Socialiste și Republica Democrată Germană", 
încheiat la Moscova, Adenauer a afirmat că 
acest tratat nu ar schimba situația existentă 
in R. D. Germană și* nu i-a.r acorda suvera
nitate. El â încercat de 
dească că dreptul R.D. Germane la 
și controlul frontierelor ei de stat și. 
special dreptul ei de a rezolva chestiunile 
legate de problemele comunicațiilor între 
Berlinul occidental și Germania occidentală, 
drepturi stabilite ca rezultat al tratativelor, 
ar fi în contrazicere cu acordurile corespun
zătoare dintre puterile învingătoare.

In încheiere, cancelarul Adenauer a re
comandat deputaților Bundestagului să a- 
probe rezultatele tratativelor de la Moscova 
din’re delegațiile guvernamentale ale 
U.R.S.S. și R.F. Germane.

Dezbaterile pe marginea declarației cance
larului Adenauer au loc în Bundestag la 23 
septembrie.

Mac Millan despre 
politica externă a Marii Britanii

LONDRA 22 (Agerores). — Harold Mac 
Millan, ministrul Afacerilor Externe al An
gliei, a făcut o declarație în fața Asociației 
presei străine din Londra, în care a trecut 
în revistă diversele aspecte ale politicii ex
terne britanice. Ocupîndu-se de problemele 
securității europene și a reunificării Germa
niei, ministrul britanic 
guvernului britanic 
faptul că cete două 
glementate simultan, 
nea proiectul englez 
rii subliniind că „noi 
tuație de a negocia
ci de pe picior de egalitate". Mac 
evocat „spiritul Genevei" și rezultatele rod
nice ale conferinței celor patru puteri de Ia 
Geneva, elogiind dezvoltarea turismului și 
a schimburilor culturale între Est și Vest.

El s-a mai ocupat în expunerea lui de tra
tativele de la Moscova între delegațiile gu
vernamentale ale U.R.S.S. și R. F. Germa-, 
ne, precum și de problema Ciprului.

—O“”

a reafirmat poziția 
care pornește de la 

chestiuni trebuiesc re- 
E1 a expus de aseme- 

în chestiunea 
nu ne aflăm 
de pe poziții

dezarmă- 
într-o si
de forță 
Millan a

asemenea să dove- 
paza 

în
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PARIS 22 (Agerpres). — Agenția France 
Presse anunță că guvernul Republicii Fede
rale Germane a adresat puterilor occidentale 
o notă cerîndu-le să reînoiască declarația 
lor din 7 aprilie 1954 prin ca-e acestea aU 
afirmat că nu vor recunoaște Republica De
mocrată Germană. Referindu-se la cercurile 
autorizate dm Paris, corespondentul Agen
ției France P.resse anunță că principiile 
puse în'notă s’nt ----- 1 ' ' "
cidentale „în mod

examinate de puterile 
favorabil".

ex- 
oc-

Marele popor chinez, care și-a cucerit libertatea în urma unor lupte îndelungate 
și cu prețul a nenumărate jertfe, se află astăzi în primele rînduri ale luptătorilor 
pentru cauza păcii și socialismului. Ca o dovadă a dorinței sale de a lichida îna
poierea economică în care a fost ținut veacuri de-a rîndul și de a-și făuri o viață 
fericită, stă uriașa amploare a operei de construcție pașnică. După cum se știe, sar
cina de bază a primului plan cincinal al R. P. Chineze, care se termină în 1957, 
este concentrarea principalelor eforturi în vederea construirii a 694 mari obiective 
industriale. Poporul chinez muncește cu mult elan pentru atingerea acestui obiectiv 
știind că în acest fel vor fi puse temeliile -industrializării țării sale.

Multora dintre întreprinderile existente le revine sarcina de a contribui la ridi
carea marilor construcții ale cincinalului. Printre acestea se numără și uzina de 
construcții de mașini grele din Taiuan care fabrică diferite feluri de mașini și piese 
necesare dezvoltării industriei chineze.

in clișeu: Muncitorii atelierului nr. 2 de asamblare al acestei uzine la locul 
de producție.

Lucrările Adunării Generale a O. N. U.
NEW YORK 22 (Agerpres). — TASS 

transmite: In dimineața zilei de 21 septem
brie, Adunarea Generală a O.N.U. și-a con
tinuat lucrările. Au ținut ședință Comitetele 
Adunării. Comitetul nr. 1 (pentru problemele 
politice și de securitate) l-a ales în unanimi
tate ca președinte pe L. Munro (Noua Zee- 
landă).

Celelalte Comitete s-au întrunit mai tîrziu 
spre a-și alege președinții. Wan Waithayakcn 
(Tailanda) a fost ales în unanimitate preșe
dinte al Comitetului politic special al Adu
nării Generale.

Ceilalți președinți aleși în unanimitate 
sînt: E. Chauve (Haiti) — președintele Co
mitetului nr. 2 (pentru problemele econo
mice și financiare); O. Loutfi (Egipt)—pre
ședintele Comitetului nr. 3 (pentru proble-

mele sociale, umanitare și culturale); L. RÎ-* 
vas (Mexic) — președintele Comitetului nr. 
4 (comitetul de tutelă); .Engen (Norvegia)—* 
președintele Comitetului nr. 5 (pentru pro
blemele administrative și bugetare) și M. 
Lachs (Polonia) — președintele Comitetului' 
nr. 6 (comitetul juridic).

După ședințele Comitetelor a avut loc șe
dința plenară a Adunării Generale la care 
au fost aleși șapte vice-președinți ai Adună
rii — reprezentanții Angliei, Franței, State
lor Unite, Uniunii Sovietice, Etiopiei, Lu
xemburgului și ciankaișistul. In felul acesta 
Adunarea Generală a constituit Comitelui 
General alcătuit din președintele Adunării, 7 
adjuncți ai săi și cei 7 președinți ai Comite
telor. i

Ce probleme vor fi discutate la cea de a 10-a sesiune

In R. F. Germană crește curentul de opinie în favoarea stabilirii 
între cele două părți ale 
ezitări și îndoieli. Anumiți reprezentanți po
litici se întreabă dacă acest principiu pe care 
ei îl consideră intangibil din punct de ve
dere juridic (este vorba de nerecunoașterea 
R. D. Germane N. N.), va putea să reziste 
încercărilor Ia care îl vor.suru-e evenimen
tele. Unul dintre ei, deputatul Rademacher, 
președintele organizației din Hamburg a 
Partidului liber-democrat, s-a pronunțat fn 
mod deschis in favoarea reluării contactului 
oficial între Estul și Vestul 
vederea restabilirii unității 
ceasta tendință ar putea să 
considerabil".

O constatare similară o 
„Combat", care scrie că „In* 
Iiției guvernamentale de la Bonn se fac au
zite glasuri care exprimă dorința de a 
stabili relații diplomatice cu guvernul din 
răsăritul Germaniei".

de relații
BONN 22 (Agerpres). — Presa occiden

tală subliniază că în urma acordurilor în
cheiate la Moscova între guvernul U.R.S.S. 
si R. F. Germană pe de o parte și guvernul 
U.R.S.S. și R.D. Germană pe de altă parte, 
în Germania occidentală s-a intensificat con- 
șjderabil curentul de opinie în favoarea sta
bilirii de relații normale între cele două părți 
ale Germaniei. După cum scrie „Le Monde", 
„pînă și oamenii polittei vest-germani cei 
nai ostili unui dialog între Estul și Vestul 
Germaniei" au început acum să se gîndeas- 
că că un asemenea dialog va trebui să aibă 
totuși loc.

„In ciuda faptului că cancelarul Adenauer 
și-a reafirmat refuzul de a recunoaște gu
vernul din răsăritul Germaniei, „scrie „Le 
Populaire", se observă apariția în rîndurile 
coaliției guvernamentale de la Bonn a unor

îndoieli. Anumiți reprezentanți po-

Germaniei In 
națio-ale. A- 
se întărească

face și ziarul 
rîndurile coa-

• La 21 septembrie, orchestra simfonică a ( China pentru darul primit. (Press trust of 
Filarmonicii de stat „George Enescu" din 
București, aflată intr-un turneu de 15 zile în 
Cehoslovacia, a dat primul său 'concert in 
sala Smetana din Praga. George Georgescu, 
artist al poporului al R.P.R., care a dirijat 
orchestra, a scos în relief nuanțele cele mai 
subtile ale compozițiilor interpretate și a 
prezentat părțile componente ale celor trei 
compoziții ca un tot omogen. Dirijorul și or
chestra au fost călduros aplaudați de cei 
prezenți la concert. (Ceteka).

9 Primul ministru al Indiei, Nehru, a âe- 
'clarat la 21 septembrie în Camera Populară 
că guvernul iridian este de părere că ener
gia atomică trebuie folosită in scopuri cons
trucțiile, pașnice și că energia nucleară și 
realizările in domeniul chimiei și biologiei 
nu trebuie folosite pentru fabricarea armelor 
de exterminare în masă. Guvernul indian S3 
pronunță pentru interzicerea imediată a a- 
cestor arme, prin încheierea unui acord în
tre țările pe care acest lucru le privește, 
india insistă asupra acestui punct de ve
dere atit in O.N.U. cît șt in afara acestei or
ganizații. (TASS).

9 Ministerul Afacerilor Externe al Nepa
lului d informat Societatea de Cruce Roșie 
din China că a primit suma de 50.000 de 
iuani pentru ajutorarea victimelor inunda
țiilor și secetei. Guvernul nepal,ez a expri
mat mulțumiri Societății de Cruce Roșie din

India ).
9 Acum cît ev a zile a sosit In portul Nai

lon un nou transport de 6.000 de tone orez 
și o însemnată cantitate de bumbac din 
Uniunea Sovietică. Aceasta este o parte din 
ajutorul acordat de U.R.S.S. R.D. Vietnam. 
(A.V.I.)

9 Primul ministru al Vietnamului de 
sud, Ngo Dinh Diem, a declarat că „nici nu 
poate fi vorba" ca guvernul său să discute 
cu Vietnamul de nord problema organizării 
de alegeri in întregul Vietnam, așa cum 
prevăd acordurile de la Geneva. Ngo Dinh 
Diem a publicat un comunicat în care se 
spune că schimbul de păreri poate avea lor. 
doar „sub forma unor declarații radiodifu. 
zale" și că „nici nu poate fi vorba de o con
ferință și cu atit mai puțin cj,e tratative". 
(Reuter)

9 In cadrul unei conferințe de presă or
ganizată la 20 septembrie in Berlinul occi
dental de către Biroul de voiaj german, mun
citorul Erich Kutzke a declarai: „Din cauză 
că am fost la Moscova pentru a asista la 
meciul internațional de fotbal dintre repre
zentativele R.F. Germane și U.R.S.S. am 
fost concediat de la firma din Berlinul oc
cidental la care lucram". Alți doi munci
tori au anunțat de asemenea că au fost con- 
cediați pentru aceleași motive( A.D.N.),

,REDACȚIA ȘI ADMINISTRAȚIA Piața Scînteii

Germaniei
Ințensificarea acestui curent de opinieIntensificarea acestui curent de opinie din 

Germania occidentală în favoarea stabilirii 
de relații cu R. D. Germană se oglindește 
limpede și în comentariile presei vest-ger
mane. Numeroase ziare burgheze. își expri
mă în prezent părerea că R. D. Germană 
constituie o realitate care nu trebuie și nu 
poate fi ignorată. „La conferințele i'terna- 
ționale asupra problemei germane, scrie zia
rul „Frankfurt Rundschau", nu trebuie să 
participe numai Republica Federală ci șî 
Republica Democrată Germană. Bonnul nu 
va putea evita Ia infinit contactul cu guver
nul R. D. Germane".

Ziarul „Neue Ruhr Zeitung" este și el de 
părere că în viitorul apropiat guvernul de la 
Bonn va trebui șă găsească o modalitate de 
discuție cu guvernul Republicii Democrate 
Germane". .

u r I
O Din Laos se anunță noi atacuri ale tru

pelor regale laoțiene ‘împotriva forțelor de 
rezistență din Patet-Lao. La 11 septembrie 
trupele regale au atacat localitatea Nahinh 
unde staționează unități ale forțelor de re
zistență din Patet-Lao. La 12 septembrie 
trupele regale au întreprins un nou atac îm
potriva forțelor de rezistență aflate în lo
calitatea Papeo. Trupele regale ah fost res
pinse suferind pierderi. (China Nouă).

9 Ieri, la Paris, au fost adoptate două 
decrete de lege cu privire la mobilizarea 
contingentelor trupelor auxiliare ale jandar
meriei din Algeria și Maroc. (France Preș se).

9 Quarles, ministrul Aviației al S.U.A., 
care a sosit la Madrid, a declarat în cadrul 
unei conferințe de presă că renunțarea de 
către Uniunea Sovietică în favoarea Republi
cii Finlandeze la teritoriul Porkkala-Udd și 
lichidarea bazei militare sovietice de pe a- 
cest teritoriu „nu va influența politica Sta
telor Unite în problema bazelor din străi
nătate". (France Prcsse).

9 Uraganul și inundațiile din Mexic iau 
proporții catastrofale. Potrivit unui bilanț 
preliminar, peste 200 de persoane au țost 
ucise și mai mult de 1.000 rănite. Importan
tul port Tampico a fost aproape în întregime 
distrus și numeroase localități din regiunea 
Golfului Mexic au fost rase de pe fața pă- 
mintului. (Agerpres).

Strîngerea colaborării 
dintre întreprinderile de navigație 

pe Dunăre
BRATISLAVA 22 (Agerpres). — Ceteka 

transmite: După cele două ședințe plenare, 
conferința întreprinderilor de navigație pe 
Dunăre din cele opt țări riverane, care s.a 
deschis la 16 septembrie la Bratislava, și-a 
continuat lucrările în subcomisiile pentru 
problemele tehnice, transportului și tarifelor. 
Atmosfera în care se desfășoară tratativele 
este o dovadă a colaborării strînse între toa
te întreprinderile de navigație pe Dunăre, 
care, ca urmare a intensificării traficului de 
mărfuri pe Dunăre, pregătesc o serie de noi 
măsuri comune privind transporturile con
form acordului încheiat în 1953 la Buda. 
pesta între întreprinderile de navigație pe 
Dunăre din U.R.S.S., Bulgaria, Romînia, Un
garia și Cehoslovacia.

Delegații întreprinderilor de navigație din 
Iugoslavia, Austria și R.F. Germană, care 
participă la conferință ca observatori au de
clarat în cadrul conferinței că după ce se 
va studia aplicarea practică a acordului în
cheiat în 1953 la Budapesta între întreprin. 
derile de navigație pe Dunăre din U.R.S.S., 
Bulgaria, Romînia, Ungaria și Cehoslovacia, 
se vor examina condițiile pentru strîngerea 
colaborării cu întreprinderile de navigație 
din aceste state. Observatori; acestor trei 
state sînt de părere că rezultatele conferin
ței, care se termină la 23 septembrie, vor 
constitui o condiție prealabilă pentru stabi
lirea unei colaborări comerciale și tehnice 
strînse între toate întreprinderile de naviga
ție pe Dunăre.

—O'
Tratativele neoficiale dintre Nehru 

și reprezentanți ai Laosului
DELHI 22 (Agerpres). — TASS transmi

te : La 21 septembrie, Savang, prințul 
moștenitor al Laosului, și Katai Sasorit, 
prim ministru al Laosului, au părăsit Delhi, 
plecînd spre patrie.

Intr-un comunicat cu privire la tratativele 
neoficiale dintre reprezentanții Laosului și 
primul ministru al Indiei, Nehru, se arată 
că cete două părți consideră cete cinci prin
cipii ale coexistenței pașnice ca cea mai 
bună garanție a păcii în lumea întreagă. In 
cadrul tratativelor s-a căzut de acord ca 
„cele două părți să depună toate eforturile 
pentru a asigura îndeplinirea acordului de 
la Geneva, care este necesară pentru men
ținerea unitățij și independenței Laosului".

Situația din Argentina
BUENOS AIRES 22 (Agerpres). — Po

trivit ultimelor știri transmise de Agenția 
France Presse, în urma venirii la putere a 
juntei militare conduse de generalul Lonar- 
di, participanții la diferitele comploturi îm
potriva fostului președinte Peron care se 
flau arestați au fost puși în libertate.

Partidul socialist argentinian a invitat 
membrii săi refugiați în străinătate să 
înapoieze în țară. Pe de altă parte, se
nunță că colonelul Humbert Ugolini a fost 
numit în funcția de guvernator al provinciei 
Buenos Aires. Comandamentul militar al pro
vinciei Santiago del Estero a ordonat închi
derea sediilor tuturor partidelor politice și 
sindicatelor din această provincie.

NEW YORK 22 (Agerpres) . — TASS 
transmite: In după amiaza zilei de 21 sep
tembrie a avut loc o ședință a Comiteituliui 
general, care are sarcina de a face Adunării 
Generale recomandări cu privire la aprobarea 
ordinei de zi a celei de a 10-a sesiuni și de a 
repartiza problemele pe comitete.

Comitetul general a aprobat o parte a ordi
nei de zi care cuprinde 68 de puncte. Unul 
dintre principalele puncte de pe ordinea de 
zi este raportul Comisiei O.N.U. pentru 
dezarmare în problema: „Reglementarea, 
limitarea și reducerea proporțională a tuturor 
forțelor armate și a tuturor armamentelor. 
Despre încheierea unei convenții internațio
nale (tratat) în problema reducerii armamen
telor și interzicerii armelor atomică, cu 
hidrogen și a celorlalte tipuri de arme de 
exterminare în masă".

La sesiune se va discuta de asemenea 
raportul secretarului general al O.N.U. cu 
privire la Conferința internațională pentru 
folosirea pașnică a energiei atomice, care a 
avut loc la Geneva între 8 și 20 august.

Comitetul general a hotărît să recomande 
Adunării Generate să includă pe ordinea de 
zi a sesiunii probleme privind ajutorarea 
țărilor slab dezvoltate din punct de vedere 
economic, discriminarea rasială în Uniunea 
sud-africană, teritoriile care nu se auto
administrează și altele.

Reprezentantul Uniunii sud-africane a 
obiectat împotriva includerii în ordinea de zi 
a problemei conflictului rasial în Africa de 
sud, conflict provocat de politica de apartheid 
(discriminarea rasială față de populația 
băștinașă) și a problemei situației persoane
lor de origină indiană aflate în Uniunea 
sud-africană. El a afirmat că discutarea unor 
asemenea probleme ar constitui un amestec 
în afacerile interne ale țării sale. Totuși co
mitetul a recomandat Adunării Generale să 
includă această problemă pe ordinea de zi.

Comitetul general a discutat în continuare 
problema includerii pe ordinea de zi a celei 
de a 10-a sesiuni a problemei Ciprului, pro
pusă de delegația Greciei.

Reprezentantul Angliei, Nutting, s-a pro
nunțat împotriva includerii acestui punct, 
declarînd că nu este vorba de autodetermi
narea populației Ciprului, ci de alipirea insu
lei la Grecia. Nutting a acuzat Grecia că 
„instigă populația 
acte de violență".

Răspunzînd lui 
Greciei, Melas, a 
greacă din Cipru 
terminare si că Grecia ridică această pro
blemă la O.N.U. deoarece populația Cipru
lui nu este reprezentată în O.N.U.

împotriva includerii problemei Ciprului pe 
ordinea de zi a sesiunii s-au pronunțat repre
zentanții S.U.A., Franței, Noii Zeelande. 
Norvegiei și ciankaișistul.

V. V. Kuznețov. reprezentantul Uniunii 
Sovietice, care a luat apoi cuvîntul, a insis
tat asupra includerii problemei Ciprului pe 
ordinea de zi a Adunării. Discuția din comi
tet, a spus Kuznețov, a arătat că această

---------------------------

Ciprului la dezordine și

Nutting, reprezentantul 
subliniat că populația 

cere dreptul la autode-

jproblemă merită cea mai serioasă atenția 
și trebuie examinată la actuala sesiune a 
O.N.U.

Carta O.N.U.. a declarat în încheiere V. V. 
Kuznețov permite, să se acorde Ciprului 
dreptul la autodeterminare. De aceea dele
gația U.R.S.S. sprijină propunerea Greciei 
cu privire la includerea problemei Ciprului 
pe ordinea de zi a celei de a 10-a sesiuni a 
Adunării Generale a O.N.U.

Pentru includerea problemei Ciprului pe 
ordinea de zi a Adunării au votat reprezen
tanții U.R.S.S., Poloniei, Mexicului și Egip
tului ; împotriva includerii acestei probleme 
au votat șapte delegații printre care delega
țiile S.U.A.,' Angliei și Franței. Patru dele
gații s-au abținut de la vot, printre care 
delegațiile Tailandei și Etiopiei.

Următoarea ședință a Comitetului genera! 
are loc la 23 septembrie.

★
La 21 septembrie. V. M. Molotov, condu

cătorul delegației U.R.S.S. la cea de a 10-a 
sesiune a Adunării Generale a O.N.U., a 
avut o întrevedere cu K. Popovici, ministrul 
Afacerilor Externe al Iugoslaviei și conducă-* 
torul delegației iugoslave.

★
NEW YORK 22 (Agerpres). — Joi aU 

continuat lucrările Adunării Generate a 
Organizației Națiunilor Unite. In ședința 
plenară de dimineață primul înscris la 
cuvînt a fost Freitas-Valle, șeful delegației 
braziliene. Ocolind problemele fundamentate 
ale situației internaționale actuale el.s-a 
ocupat în cuvîntarea sa de „necesitatea" re
vizuirii Cartei Națiunilor Unite. Delegatul 
brazilian a afirmat că această revizuire ar. 
trebui să se producă în mod „automat".

A rostit apoi un amplu discurs Fawzi, mi
nistrul Afacerilor Externe al Egiptului. Con- 
damnînd existența blocurilor în lume el a 
analizat pe larg situația din Africa de nord 
si problema conflictelor arabo-palestiniehe, 
Fawzi a criticat violent politica Franței în 
problemele Africii de nord și atitudinea a- 
mericană față de aceiași problemă. El a 
expus situația tragică existentă în Algeria 
și a condamnat politica puterilor occidentale 
față de popoarele coloniale. „Solidaritatea 
membrilor puternicei organizații atlantica 
a declarat Fawzi, este îndreptată spre men
ținerea colonialismului și a tiraniei, împo
triva eforturilor poporului algerian de a-și 
recuceri libertatea".

In ședința de dimineață au mai luat apoi 
cuvîntul reprezentanții statelor Costa Rica 
și Republicii Dominicane.

Totodată s-a anunțat că Biroul Adunării 
Generale urmează să se întrunească înainte 
de termenul stabilit inițial pentru a discu'a 
înscrierea pe ordinea de zi a Adunării Ge
nerate 
gațiile 
cited 
cuvînt 
țat că 
scrierii problemei algeriene pe ordinea de 
zi a Adunării Generale.

a problemei algeriene cerută de dete
statelor arabo-asiatice. Agenția Asso- 
Press relatează că un purtător da 
al delegației Statelor Unite a anun- 
delegația sa va vota împotriva în-

Informații

a-

pe 
se 
a-

Prîntr-un Decret al Prezidiului Marii Adu
nări Naționale a R.P.R. a fost conferit Ordi
nul Muncii clasa I compozitorului Dimltrie 
Cuclin, pentru merite deosebite în domeniul 
creației muzicale.

★
Zilele acestea s-a întors în Capitală ve

nind de la Roma, delegația romînă la cel de

al 10-lea Congres Internațional al istoricilor.
Delegația a fost alcătuită din tovarășii: 

acad. prof. P. Constantînescu-Iași, conducă
torul delegației, acad. prof. C. Daicovlciu, 
acad, prof, D. Prodan, prof. univ. Gh. Ște
fan, membru corespondent al Academiei 
R.P.R. și prof. univ. L. Banyai.

S P E C T
TEATRE : Național „I. L. Caraglale" (sala 

Studio) 19,30: Liceenii; Național „/. L. Cara- 
giale" (grădina Boema) 20: Doamna nevăzu
tă; Tineretului (str. N. Bălăceanu 2) 19: Ho
ții; Muncitoresc C.F.R. (Ciulești) 19,30: Ta-

A C O L E
nia; Ansamblul de Estradă al R.P.R. (aaL 
Victoriei 174) 20: Cer cuvîntul; Teatrul Evre
iesc de Stat (grădina de vară str. Mircea Vo
dă 5) 20: Șah mat; Circul de Stat 17 și 20,30:1 
Arena curajului. ,
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